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A continuació s’inclou un resum de les propostes recollides a través de tots els canals de participació oberts 

durant el procés de participació ciutadana, agrupades segons quatre eixos temàtics i amb una explicació sobre 

si aquestes han estat incorporades al Pla d’usos i gestió de la Devesa; si no ho han estat, s’explica el motiu pel 

qual no ha estat així. 

 

USOS EDUCATIUS I DE LLEURE 

�

• Construir algun altre parc infantil –per exemple, al Camp de Mart– on es pugui córrer sense risc. A més, 

adequar i condicionar els que ja hi ha. 

 

Proposta tinguda en compte en el Pla d’usos. Es proposa ubicar diversos espais per a mainada, jocs infantils i 

espais destinats a aquests usos. A més, el conjunt del parc serà d’ús exclusiu per als vianants. Caldria 

considerar si es pot ubicar un tercer espai (a més dels dos existents) a l’altre extrem del parc, dins les zones 

polivalents, o bé al costat de la zona esportiva per acostar-lo a la població més propera i crear sinèrgies amb 

altres usos com els esportiu, culturals, firals, etc. 

 

• Instal·lar més jocs infantils amb tobogans, sorreres, cadires, atraccions i gronxadors. Es podrien situar o 

bé a prop del nou cafè bar que es podria construir o bé a la zona dels jardins. 

 

Proposta tinguda en compte en el Pla d’usos. Es proposen diversos àmbits amb jocs infantils, reforçar i ampliar 

els actuals i es contempla la presència d’un bar-restaurant a la zona esportiva i un petit quiosc-gelateria a la 

zona dels Jardins de la Devesa. 

 

• Crear més espais per a la mainada i la gent gran, de tipus lúdic (ludoteca) i adequar-los per a la lectura 

(bibliodevesa). 

 

Propostes tingudes en compte parcialment en el Pla d’usos. Es destinaran més zones a l’ús públic i a activitats 

infantils o culturals. No obstant això, la ludoteca i biblioteca és un equipament que requereix d’edificis, que 

estan previstos al Pla d’usos. 

 

• Programar més activitats infantils, com teatre, contes infantils, música o titelles, així com muntar un 

escenari i crear itineraris i racons per a festes infantils. Les diferents opcions d’ubicació són al carrer, a 

l’hivernacle o condicionant la Caseta de la Devesa i l’edifici Rosaleda com a espai lúdic. Aquestes 

instal·lacions haurien de ser gratuïtes. 

 

Propostes tingudes en compte en el Pla d’uos. Es preveu destinar un espai (situat a l’actual zona del Club de 

Tir) per activitats culturals de diferent tipologia, a l’aire lliure. 

 

• Augmentar les activitats musicals, fent més concerts i actes musicals variats, en espais a l’aire lliure o 

tancats. Es proposa, per exemple, adequar l’antiga pista d’hoquei per acollir aquestes activitats. 

 

Propostes tingudes en compte en el Pla d’usos. Es preveu destinar un espai (situat a l’actual zona del Club de 

Tir) per activitats culturals de diferent tipologia. 

 

• Instal·lar-hi una discoteca oberta tot l’any. 

 

Proposta rebutjada en el Pla d’usos, ja que no es creu que siguin compatibles els usos d’una activitat 

d’aquesta tipologia amb l’esperit de protecció i gestió del parc de la Devesa.  

 

• Fer una sala de ball on es puguin impartir classes de ball gratuïtes o fer-hi exhibició de balls. 

 

Proposta no considerada en el Pla d’usos, ja que no es creu oportú construir un edifici per a aquest ús dins el 

parc de la Devesa. A l’espai cultural proposat a l’actual Club de Tir es podran realitzar activitats de tota mena, 

especialment de tipus cultural, però a l’aire lliure.  

 

• Programar activitats populars i d’oci de tot tipus durant l’any i millorar l’oferta cultural i lúdica per atreure els 

ciutadans i ciutadanes, fins i tot fer una festa anual a la Devesa. 

 

Es preveu destinar un espai (situat a l’actual zona del Club de Tir) per a activitats culturals de diferent tipologia.  

També es preveu instal·lar més zones de jocs infantils a diferents punts del parc. De tota manera, no és 

l’objecte d’aquest Pla d’usos la proposta d’activitats concretes.  

 

• Crear un equipament de dinamització cultural interdisciplinari per fer recitals de poesia, pel·lícules, tallers, 

classes de dansa, concerts... i perquè les entitats culturals de Girona disposin d’un espai (a l’aire lliure o 

no) per poder-lo utilitzar i es pugui promoure els grups locals. 

 

Proposta considerada de forma parcial en el Pla d’usos, ja que no es preveu cap equipament de nova 

construcció destinat a aquests usos, però sí que es preveuen activitats a l’aire lliure en el marc de l’espai 

destinat a finalitats culturals. 

 

• Recuperar l’antiga entrada als Jardins, refent la rèplica de la Caseta de la Devesa actual i habilitant-la com 

a espai d’informació del parc.  

 

La proposta del Pla d’usos preveu un petit quiosc als Jardins que alhora pot servir de punt de venda i 

d’informació, complementant la Caseta de la Devesa. No es preveu la construcció de la rèplica de la Caseta, ja 

que l’edifici de la Rosaleda ocupa aquest espai i actualment és un edifici protegit.  
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• Instal·lar edificis de caràcter més lúdic o que incentivin la visita al parc i crear una zona de serveis. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no permet la construcció de nous edificis a l’entorn del parc. Únicament a la 

zona d’equipaments esportius hi ha una reserva d’espai. 

 

• Ubicar un espai d’informació del parc a l’antic Hotel Inform o una oficina de turisme a la Copa. 

 

L’edifici de l’Hotel Inform es preveu que es mantingui per a usos diversos (un dels quals pot ser, en alguns 

moments o de forma més continuada en el futur, un punt d’informació); tanmateix, també es pot tenir 

informació de la Devesa a la Caseta de la Devesa o, en un aspecte més genèric, al Punt de Benvinguda, situat 

a la Copa, ben a prop del propi parc de la Devesa. 

 

• Utilitzar el camp de tir com a taller. 

 

El Pla d’usos preveu l’enderroc de l’actual camp de tir i destinar-lo a una zona on poder-hi fer activitats 

culturals a l’aire lliure.  

 

• Habilitar-hi una biblioteca. 

 

No es recull en el Pla d’usos la presència a l’interior del parc de cap biblioteca ni de cap altra edificació 

d’aquesta tipologia.  

 

• Instal·lar-hi un centre cívic (a la Rosaleda o als Jardins). 

 

No es preveu en el Pla d’usos la presència de cap centre cívic, ni de cap altra edificació d’aquesta tipologia. Sí 

que alguns espais (com la zona cultural a l’aire lliure) permeten fer determinats usos cívics al llarg de l’any, 

com també en bona part del parc en general. 

 

• Fer un casal per a la gent gran. 

 

No es considera en el Pla d’usos la presència de cap casal per a la gent gran, ni de cap altra edificació 

d’aquesta tipologia. Sí que alguns espais (com la zona cultural a l’aire lliure) permeten fer determinats usos 

cívics al llarg de l’any, alguns dels quals poden anar destinats a la gent gran. 

 

• Fer-hi una escola bressol i/o una escola. 

 

Hi ha prevista la construcció, properament, d’una escola bressol en aquest barri, fora de l’àmbit del parc.  

Pel que fa a escoles, aquest sector de la ciutat disposa de diversos centres escolars a poca distància. 

 

• Crear-hi uns mòduls, similars als lavabos que s’utilitzen a l’estiu, per destinar-los a locals d’assaig per a 

grups de música, entitats culturals... La gestió podria anar a càrrec de l’Ajuntament i cobrar un lloguer a 

hores i dies. 

 

El Pla d’usos no inclou la presència de cap edificació d’aquesta tipologia, donades les característiques del 

parc. El Pla preveu la realització d’activitats culturals en diversos punts de la Devesa.  

 

• Majoritàriament, s’ha proposat mantenir la Caseta per a usos educatius o muntar-hi un centre 

d’interpretació de l’espai natural, tot i que també s’ha proposat traslladar-la. 

 

El Pla d’usos preveu el manteniment de la Caseta com a equipament educatiu, un espai on hi ha informació 

diversa de la Devesa i altres aspectes: itineraris, llibrets de rutes i material educatiu i de recerca de la ciutat, 

etc. No se’n preveu el trasllat, ja que es valora molt positivament la seva presència i la seva tasca en l’indret 

que ocupa en el marc de la Devesa. 

 

• Respecte a la caseta del jardiner i l’hivernacle dels Jardins, hi ha hagut propostes de reforma i 

aprofitament de les seves possibilitats (convertir, per exemple, la caseta en un lloc d’exposicions 

itinerants), però també hi ha propostes d’enderrocament. 

 

El Pla d’usos preveu el manteniment, un cop restaurat, de l’hivernacle dels jardins per a usos destinats a 

jardineria, però també, en un futur, preveu compatibilitzar-los amb altres propostes possible, algunes de les 

quals podrien ser exposicions, com es suggereix. El Pla d’usos no blinda cap ús concret de l’edifici, sinó que 

deixa oberta la proposta a fer-hi usos diversos. 

 

• Respecte a l’Oficina Municipal d’Escolarització, hi ha propostes per mantenir-la, enderrocar-la o traslladar-

la a un altre lloc habilitat per a la seva funció. En aquest cas, es proposa aprofitar l’espai de l’antiga 

Rosaleda com a oficina de turisme, aula de natura o donar-li un nou ús educatiu. 

 

El Pla d’usos preveu el manteniment de l’Oficina Municipal d’Escolarització com a equipament educatiu, 

referencial dels Servei d’Educació de l’Ajuntament. No se’n preveu el trasllat, ja que es valora molt 

positivament la seva presència i la seva tasca en el marc de la Devesa, igual que passa amb la Caseta de la 

Devesa. 

 

• Instal·lar una granja escola, per a nens, escoles i famílies, per cuidar els animals i plantar un hortet. Fins i 

tot s’ha proposat crear un zoològic. 

 

El Pla d’usos no prohibeix la possibilitat de tenir animals en el marc de la Devesa, preferentment a la zona dels 

Jardins i complementant la presència actual de l’aviari amb aviram autòcton, dels ànecs als recs, etc. El Pla 
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possibilita augmentar-ne la presència, però no preveu la instal·lació d’un parc zoològic dins el parc, per les 

dimensions necessàries i per la incompatibilitat dels usos. 

 

• Crear un espai de natura, amb atractius naturals que tinguin un ús de lleure i educatiu: fer itineraris 

divulgatius, culturals i de natura, fer un centre d’interpretació, fer un centre sobre informació d’energia 

solar, fer tallers o una escola de jardineria, fer camps de treball o un recorregut informatiu naturalista sobre 

els animals i les plantes del parc. 

 

Del conjunt de propostes esmentades en aquest punt, el Pla d’usos preveu especialment les de crear itineraris, 

rutes i passeigs divulgatius, amb material informatiu sobre l’entorn natural del parc. No preveu la construcció 

de cap centre, però sí la col·locació de retolació, indicadors i plafons, integrats en el conjunt del parc. 

 

• Fer cinema a l’aire lliure, a la Copa o a la piscina, i programar-ne cicles sobre temes variats. 

 

El Pla d’usos preveu realitzar aquestes i altres activitats culturals i lúdiques a l’aire lliure, ja sigui en el marc de 

la zona esportiva com també en l’espai alliberat pel futur enderroc del Club de Tir o en d’altres zones diverses 

del propi parc. 

 

• Instal·lar un hivernacle cultural a la Devesa, integrat paisatgísticament i sostenible. 

 

El Pla d’usos preveu mantenir l’actual edifici de l’hivernacle, restaurat recentment, com a element propi dels 

Jardins de la Devesa. 

 

• Fer un teatre (a l’aire lliure o en un recinte tancat). 

 

El Pla d’usos preveu realitzar teatre i altres activitats culturals i lúdiques a l’aire lliure, ja sigui en el marc de la 

zona esportiva com també a l’espai alliberat pel futur enderroc del Club de Tir o a altres zones diverses del 

propi parc. No es considera adequada la construcció d’un teatre dins l’àmbit del parc.  

 

• Instal·lar un escenari permanent en un espai obert o habilitar petits espais culturals repartits i integrats en 

el parc. 

 

Es preveu dur a terme diverses activitats culturals i lúdiques a l’aire lliure, ja sigui en el marc de la zona 

esportiva com també a l’espai alliberat pel futur enderroc del Club de Tir o a altres zones diverses del propi 

parc. El Pla d’usos preveu la possibilitat d’habilitar un petit escenari a la zona de l’actual Club de Tir. 

 

• Crear més llocs d’oci: exposicions itinerants, circ a l’aire lliure, zona d’accés a Internet, un futbolí cobert, un 

espai amb una terrassa i un quiosc...  

 

De les diferents propostes d’aquest punt, se’n contemplen diverses, com la presència d’un quiosc, un cafè amb 

terrassa, la possibilitat d’acollir exposicions itinerants, etc. Altres propostes més concretes proposades en 

aquest punt poden ser compatibles amb el Pla d’usos, per bé que caldrà definir-les en el futur amb propostes 

de detall integrades al parc. 

 

• Fer actes culturals, com una descoberta literària, escultòrica o de fauna i flora. 

 

Es preveu que es puguin dur a terme tota mena d’activitats culturals dins el parc de la Devesa, que s’hauran 

de definir amb més concreció en un futur. El Pla d’usos en possibilita la realització (a l’actual espai del Club de 

Tir o en altres zones), però no entra en detall a determinar quins actes s’hi duran a terme. 

 

• Integrar la Devesa dins el circuit turístic de la ciutat i senyalitzar-la adequadament, per atreure el turisme i 

convertir el parc en un espai de trobada. 

 

Proposta tinguda en compte en el Pla d’usos de forma prioritària, el qual preveu la senyalització, adequació 

d’itineraris i l’enllaç entre el Barri Vell i les zones més freqüentades pel turisme amb el parc de la Devesa. Es 

preveu també la correcta definició de rutes, itineraris, més il·luminació, mobiliari públic, etc., en el conjunt del 

parc. 

 

• Crear un museu natural a l’aire lliure o un museu per a l’escultura (amb escultura figurativa i artistes 

convidats). 

 

Si bé el Pla d’usos no especifica els continguts culturals, les activitats que s’hi duguin a terme de forma 

integrada en l’entorn hi són possibles. Tanmateix, no es preveu la construcció de cap museu, si bé es poden 

condicionar rutes pel propi parc que permetin contemplar les escultures existents. 

 

• Convertir la Devesa en un parc d’estil francès: ordenat, turístic... 

 

Aquest punt és un dels més significatius que s’han tingut en compte pel que fa a la filosofia del present pla. El 

Pla d’usos té, com a una de les principals finalitats, la d’ordenar, endreçar i regular les activitats, actes i usos 

que s’hi duguin a terme, així com fomentar l’ús per part dels ciutadans i ciutadanes de Girona, com també per 

part dels turistes.  

 

• Posar un tren carrilet (a l’estil del que fa el recorregut pel centre de la ciutat) per fer tot el circuit de la 

Devesa. 

 

El Pla d’usos preveu la possibilitat d’accedir al parc de la Devesa mitjançant transport no rodat, com ara a peu 

o en bicicleta, però no prohibeix la presència (esporàdica o regular) del trenet turístic. Tanmateix, 

preferentment considera la Devesa com un espai per ser visitat a peu o amb mitjans no motoritzats. 
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• Fer un parc amb espais per a nens de diferents edats i zones per a concerts i cafeteries. 

 

Proposta incorporada al Pla d’usos, en el sentit de condicionar diferents espais per a nens i nenes de diferents 

edats (zona del pícnic, zona esportiva, zona dels Jardins de la Devesa, sector de botxes, Camp de Mart, etc.). 

Tots aquests són espais on s’incrementaran les ofertes i les possibilitats d’oci i diversió, així com la presència, 

en algun punt concret, de cafeteria, bar-restaurant o quiosc-gelateria. 

 

• Crear una comissió ciutadana de seguiment de la Devesa, encarregada de dinamitzar-la.  

 

El Pla d’usos és un pla director que defineix què es permet i què no al parc de la Devesa, com també els usos, 

equipaments i instal·lacions que s’hi han de mantenir i la gestió que cal fer del parc des d’un punt de vista 

tècnic. L’aportació ciutadana s’ha dut a terme al llarg del procés participatiu; si les propostes que derivin de les 

entitats, associacions i de la pròpia ciutadania són coherents i és possible dur-les a terme segons el Pla d’usos 

aprovat, es podran dur a terme en tot moment si el Govern de la ciutat ho creu oportú en el futur. 

 

• Augmentar el nombre de trobades i les festes de barri al parc. 

 

Com s’ha comentat en apartats anteriors, el Pla d’usos preveu la possibilitat de fer trobades, activitats 

lúdiques, esportives i culturals, sempre que s’ajustin a les normatives del propi pla. En aquest sentit, siguin per 

part de la ciutadania o incrementant l’oferta per part del propi Ajuntament, es vetllarà per augmentar l’ús i la 

presència de diferents possibilitats, activitats i actes en el marc del parc de la Devesa. 

 

• Crear circuits esportius, de lleure i de natura. 

 

El Pla d’usos preveu la presència i condicionament de diversos circuits, itineraris i rutes, ja siguin de caire 

esportiu, natural, de passeig o de descoberta del parc. 

 

• Recuperar el marge del riu per a usos lúdics. 

 

El Pla d’usos preveu que el marge del riu estigui en millors condicions i s’integri de forma més natural al parc 

de la Devesa, a través de diferents actuacions d’ordenació, adequació, naturalització, etc. 

 

• Fer de la Devesa el gran espai de descans i esbarjo de la ciutat. 

 

La proposta i filosofia del Pla d’usos és justament la de fer més accessible, atractiva i utilitzada la Devesa, 

sempre respectant-ne el paisatge i els principals atractius naturals. És per aquesta raó que el Pla d’usos 

proposa diferents accions i millores, de caire molt divers, per al conjunt del parc. 

 

FIRES I MERCAT 
 

• Desplaçar les atraccions de les Fires de grans dimensions, adreçades a públic jove i adult a un altre 

espai (per exemple, davant del pavelló de Fontajau) i deixar-hi només les reservades als més petits i 

desplaçar els venedors i cases de sortejos. 

 

El Pla d’usos ha previst compatibilitzar la presència de les atraccions de fires durant els dies de les Festes 

de Sant Narcís amb la preservació del parc, a través de la ubicació d’aquestes en llocs on no es malmeti 

l’arbrat ni es compacti el sòl i reservant els metres necessaris a banda i banda de l’arbrat per garantir-ne la 

pervivència en el futur. En els casos on això no és possible, es preveu una estricta protecció dels peus 

arboris i, a més, una posterior restauració i descompactació si hi ha una afectació, en algun cas, del sòl o 

de l’arbrat. A més, preveu que les caravanes i habitatges temporals dels firaires s’ubiquin en espais on no 

malmetin el conjunt del parc. 

 

• Mantenir la ubicació de les Fires, per evitar el desplaçament amb vehicle i perquè no perdin el seu 

atractiu. Tot i això, es proposa reduir-ne l’impacte, habilitar aparcaments i posar servei de d’autobusos 

els dies festius. 

 

Efectivament, el Pla d’usos preveu aquesta opció i ha previst compatibilitzar la presència de les atraccions 

de fires durant els dies de les Festes de Sant Narcís amb la preservació del parc, a través de la ubicació 

d’aquestes en zones on no es malmeti l’arbrat ni es compacti el sòl. En els casos on això no és possible, 

es preveu una estricta protecció dels peus arboris i, a més, una posterior restauració i descompactació si 

hi ha una afectació, en algun cas, del sòl o de l’arbrat. A més, preveu que les caravanes i els habitatges 

temporals dels firaires s’ubiquin en espais on no malmetin el conjunt del parc, sense ocupar l’interior de les 

illes arbrades. També es preveu que no s’hi pugui aparcar a l’interior al llarg de tot l’any. Pel que fa als 

autobusos, aquestes línies ja es reforcen durant els dies de Fires. 

 

• Buscar una altra ubicació per al conjunt de les atraccions, més allunyada del centre, i mantenir a la 

Devesa només la fira comercial. 

 

S’ha cregut que la ubicació actual és un indret adequat des d’una òptica de ciutat. El Pla d’usos ha previst 

compatibilitzar la presència de les atraccions de fires durant els dies de les Festes de Sant Narcís amb la 

preservació del parc, a través de la ubicació d’aquestes en llocs on no es malmeti l’arbrat ni es compacti el 

sòl. En els casos on això no és possible, es preveu una estricta protecció dels peus arboris i, a més, una 

posterior restauració i descompactació si hi ha una afectació, en algun cas, del sòl o de l’arbrat. A més, 

preveu que les caravanes i habitatges temporals dels firaires s’ubiquin en espais on no malmetin el conjunt 

del parc, sense ocupar l’interior de les illes arbrades. 
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• Realitzar un estudi sobre un possible nou emplaçament de bona part de les atraccions, la fira 

comercial i les barraques, tenint en compte l’espai al voltant de Fontajau i el de les Hortes de Santa 

Eugènia. 

 

En l’espai de les Hortes i a Fontajau no és possible per superfície, accessos, equipaments, etc., la 

presència de les atraccions, per la qual cosa s’ha considerat bona la ubicació actual, però amb 

modificacions per assegurar la preservació de l’arbrat i del conjunt del parc. El Pla d’usos ha previst 

compatibilitzar la presència de les atraccions de fires durant els dies de les Festes de Sant Narcís amb la 

preservació del parc, a través de la ubicació d’aquestes en indrets on no es malmeti l’arbrat ni es compacti 

el sòl i reservant els metres necessaris a banda i banda de l’arbrat per garantir-ne la pervivència en el 

futur. En els casos on això no és possible, es preveu una estricta protecció dels peus arboris i, a més, una 

posterior restauració i descompactació si hi ha una afectació, en algun cas, del sòl o de l’arbrat. A més, 

preveu que les caravanes i habitatges temporals dels firaires s’ubiquin en espais on no malmetin el conjunt 

del parc, sense ocupar l’interior de les illes arbrades. 

 

• Instal·lar les atraccions i parades (oci, art i menjar) segons un altre estil i mesura, i donar al conjunt un 

aire clàssic o antic. 

 

La nova proposta preveu instal·lar les atraccions (i altres atractius i activitats durant les fires de Sant 

Narcís) d’una forma diferent de l’actual, per a protegir el parc i per a ordenar-ne usos, accessos i activitat 

en general. Es preveu la ubicació d’aquestes en llocs on no es malmeti l’arbrat ni es compacti el sòl, i 

reservant els metres necessaris a banda i banda de l’arbrat per a garantir-ne la pervivència en el futur. En 

els casos on això no és possible, es preveu una estricta protecció dels peus arboris i, a més, una posterior 

restauració i descompactació si hi ha una afectació, en algun cas, del sòl o de l’arbrat. A més, preveu que 

les caravanes i habitatges temporals dels firaires s’ubiquin en espais on no malmetin el conjunt del parc, 

sense ocupar l’interior de les illes arbrades. 

 

• Adequar un recinte firal (prop de les Hortes o en un altre lloc) amb capacitat suficient per incloure-hi un 

palau firal, construccions esportives i espai per  a les diferents fires agrícoles, comercials i de lleure 

que ha de suportar la Devesa. 

 

Als espais propers com les Hortes i Fontajau no és possible per superfície, accessos, instal·lacions, etc. la 

presència de fires, per la qual cosa s’ha considerat bona la ubicació actual de les fires vinculades al Palau 

Firal, però amb modificacions per assegurar la preservació de l’arbrat i del conjunt del parc. A més, el 

Palau Firal actua com un equipament central de referència, un equipament de ciutat fàcilment accessible a 

peu. 

 

• Reubicar el mercat de marxant de la Devesa: S’han plantejat les opcions de treure’l de la Devesa, 

traslladar-lo a la Copa, al parc Central, a algun lloc per tenir-lo més a prop dels ciutadans; a llarg 

termini, ubicar-lo a la zona alliberada per les vies del tren; mantenir-lo tot l’any a l’emplaçament de 

l’estiu o sempre al passeig de la Sardana. Algunes propostes de canvi de situació es fonamenten en la 

voluntat d’evitar la brutícia i el deteriorament del parc. També s’ha proposat la possibilitat que altres 

barris de la ciutat puguin tenir un mercat. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa ha optat per mantenir provisionalment el mercat en l’àmbit asfaltat del 

vial perimetral, de forma ordenada i integrada, mentre no es trobi una nova ubicació més idònia, 

consensuada amb els marxants. Si fos possible, es mantindria en aquest emplaçament al llarg de l’any per 

evitar ocupació de l’interior del parc durant certs mesos.  

 

• Mantenir el mercat a la Devesa, perquè és l’espai idoni i un atractiu turístic. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa, com es comentava en el punt anterior, ha optat per mantenir 

provisionalment el mercat en l’àmbit asfaltat del vial perimetral, de forma ordenada i integrada, mentre no 

es trobi una nova ubicació més idònia, consensuada amb els marxants. Si fos possible, es mantindria en 

aquest emplaçament al llarg de l’any per evitar ocupació de l’interior del parc durant certs mesos. 

 

• Millorar la neteja i la recollida de brutícia immediata quan acabi el mercat. 

 

Ja que el Pla d’usos i gestió de la Devesa ha optat per mantenir provisionalment el mercat en l’àmbit 

asfaltat del vial perimetral, això permetrà passar de l’actual neteja manual a un escombrat mecanitzat que 

podrà ajustar millor els horaris i altres aspectes de funcionament d’aquesta activitat. 

 

• Fer un nou reglament que reguli el mercat.   

 

Es preveu la redacció d’un document de gestió específic per al mercat que reguli i defineixi els accessos, 

les neteges, els horaris i altres aspectes de funcionament d’aquesta activitat. 

 

• Fer un mercat de productes biològics i d’artesania un dia a la setmana. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no entra en la tipologia de mercat que acollirà l’espai del vial perimetral, 

però sí que permet que s’hi continuï duent a terme provisionalment. Si en un futur es vol enfocar cap a 

determinats productes concrets, el Pla d’usos no ho limitarà, sempre que se segueixi la normativa del parc 

i del propi mercat. 

 

• Potenciar turísticament el mercat. 

 

Aquest pla preveu que la Devesa en el seu conjunt sigui un atractiu turístic més de la ciutat.  
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• Fer algun mercat específic esporàdicament. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no entra en la tipologia de mercat, però sí que permet que s’hi continuï 

duent a terme provisionalment. Si en un futur es vol enfocar cap a determinats productes concrets, el Pla 

d’usos no ho limitarà, sempre que se segueixi la normativa del parc i del propi mercat. 

 

• Estudiar si cal ordenar el nombre de marxants dins l’espai disponible. 

 

Aquests aspectes de funcionament intern del propi mercat de la Devesa no són objecte del Pla d’usos i 

gestió, sinó que formen part de la gestió d’aquesta activitat. Tot allò que es dugui a terme al mercat, si 

s’integra i s’avé al reglament d’usos previst a la Devesa, es podrà portar a terme amb normalitat. 

 

• Majoritàriament, es proposa instal·lar algun tipus de servei de restauració al parc. Les aportacions 

comprenen des d’una terrassa a un quiosc amb gelats, passant per una zona interna amb vistes a 

l’exterior, un servei de bufet lliure, un servei de bar mínim –sense que es converteixi en un restaurant–, 

un servei de bar cafeteria mòbil com els carrets que funcionen en altres parcs europeus, petites 

cafeteries integrades, un bar condicionat per a les famílies o un local dins un centre civicocultural i 

d’oci amb preus que no siguin classistes. 

 

L’opció que ha previst el Pla d’usos respecte la presència d’un bar-restaurant és la d’ubicar-ne un (en 

règim proposat de concessió) a la zona més propera als equipaments (sector oest del parc de la Devesa), 

que tingui terrassa, bar-restaurant i que estigui obert tot l’any. A més, es preveu la presència d’un petit 

punt de venda de gelats, begudes, etc. (estil quiosc), a la zona dels Jardins de la Devesa, que podria estar 

obert durant alguns mesos de l’any. 

 

• Respecte a la ubicació, es proposa l’hivernacle, les instal·lacions esportives, prop de la zona de pícnic 

(habilitant-hi també papereres de recollida selectiva i gronxadors), en un espai amb aigua, a la Copa, a 

la zona dels Jardins, en un lloc paral·lel al passeig Central, on hi havia l’hípica o a la Rosaleda.  

 

Com s’ha comentat anteriorment, l’opció prevista de la seva ubicació seria a la zona més propera als 

equipaments (sector oest del parc de la Devesa), el bar-restaurant i el punt de venda de gelats, begudes, 

etc. (estil quiosc), a la zona dels Jardins de la Devesa. 

 

• Obrir els serveis de bar i restauració del palau firal o l’Auditori Palau de Congressos i d’instal·lar-ne 

d’altres en diferents espais. 

 

Com s’ha comentat, es preveu la presència dels dos punts nous de serveis de bar-restaurant o quiosc-

gelateria. 

 

• Millorar la zona creant un bon espai de pícnic, amb àrees verdes i punts d’aigua potable, col·locar-hi 

més fonts, taules i barbacoes. 

 

El Pla d’usos preveu la presència de l’actual pícnic, millorant-ne els elements i el mobiliari, així com la 

ubicació de nous espais per a l’ús públic amb taules, bancs, etc., un dels quals seria a la zona verda del 

sector del Camp de Mart. 

 

• Instal·lar la zona en un lloc proper al cafè terrassa o restaurant, crear alguna glorieta amb bar i una 

zona de pícnic. Una altra opció és col·locar aquesta zona al Camp de Mart. 

 

Com s’ha comentat anteriorment, es preveu la presència dels dos punts nous de serveis de bar-restaurant 

o quiosc-gelateria. 

 

• Crear un espai gratuït destinat a l’estacionament de vehicles privats construint, per exemple, una gran 

zona asfaltada a l’entrada de la ciutat (que es pogués utilitzar també per fer-hi concerts o ubicar-hi les 

atraccions de Fires). 

 

Aquesta proposta transcendeix de l’àmbit del Pla d’usos, tot i que ja hi ha actualment zones d’aparcaments 

a l’entrada nord per Girona (zones dels cinemes, zona de Fontajau, la Copa, etc.). D’altra banda, no es 

preveu que al parc de la Devesa s’hi pugui accedir en cotxe, a excepció de la zona destinada a aquesta 

finalitat, davant de l’Auditori, només amb motiu de fires o el mercat.  

 

• Fer un pàrquing, tenint en compte diferents opcions: soterrat, previst en relació amb la zona esportiva, 

situat a prop dels llocs on es facin activitats o concebut en forma d’aparcament perimètric. 

 

El Pla d’usos i gestió del Parc de la Devesa no preveu que s’hi pugui accedir en cotxe, per bé que es 

mantindrà una certa bossa d’aparcaments en zones com una part del vial perimetral o un petit espai 

destinat a aquesta finalitat, davant de l’Auditori, només amb motiu de fires o el mercat. 

 

• No construir cap pàrquing i prohibir l’aparcament dins la Devesa 

 

Aquesta proposta ha estat tinguda en compte en la redacció del Pla d’usos i no es permetrà l’accés rodat a 

l’interior del parc, a excepció d’una petita zona destinada a aquesta finalitat, davant de l’Auditori, només 

amb motiu de fires o el mercat. 

 

• Regular l’aparcament al parc. 

 

Com preveu el Pla d’usos, no es permetrà l’accés rodat a l’interior del parc, ni tampoc es permet 

l’aparcament a l’interior del parc (tret d’alguns indrets molt concrets i sempre vinculats a activitats 
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regulades com una petita zona destinada a aquesta finalitat, davant de l’Auditori, només amb motiu de 

fires o el mercat). 

 

• Reubicar les veles d’estiu a la Copa o a l’esplanada del pavelló de Fontajau i, en especial, canviar la 

ubicació dels concerts que es fan els dimecres a les veles. 

 

La proposta del Pla d’usos i gestió preveu mantenir l’àmbit on actualment es desenvolupen les veles de la 

Devesa, però reordenant-ne els accessos (per un punt únic) i la ubicació exacta dins l’espai que ocupen i 

fent-ne una gestió concreta que millori alguns aspectes del funcionament actual. 

 

• Treure les veles pels problemes d’aparcament, soroll, brossa i efecte nociu que generen als arbres. 

 

Ja que l’efecte nociu als arbres no és tal si es gestionen de forma adequada (deixant espais 

d’esponjament del sòl prop dels peus d’arbres), la proposta del Pla d’usos i gestió preveu mantenir l’àmbit 

on actualment es desenvolupen les veles de la Devesa, però reordenant-ne els accessos (per un punt 

únic) i la ubicació exacta dins l’espai que ocupen i fent-ne una gestió concreta que millori alguns aspectes 

del funcionament actual. 

 

• Mantenir les veles al seu espai actual, però millorant-ne els accessos, la il·luminació, la neteja, els 

lavabos i afegint-hi a més un servei de vigilància. 

 

Aquesta proposta ha estat, a grans trets, la que ha s’ha tingut més en compte respecte aquest punt en el 

moment de redactar el Pla d’usos i gestió de la Devesa, ja que és compatible dur a terme l’activitat de les 

veles amb la preservació del parc i els seus valors. 

 

USOS ESPORTIUS 
 

• Fer un edifici singular amb volums limitats, una instal·lació respectuosa amb l’entorn, així com 

funcional i apta per acollir-hi activitats tot l’any.  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa deixa oberta la possibilitat de la construcció d’una instal·lació esportiva 

polivalent en un futur; caldria, però, que fos integrada a l’entorn i de dimensions reduïdes i que fos 

aprovada per la Comissió de Patrimoni. Aquest equipament permetria acollir activitats esportives durant tot 

l’any. 

 

• Incentivar l’ús del parc i l’activitat ciutadana al parc, fent que aquesta construcció esportiva sigui un 

equipament de proximitat i de ciutat per donar servei als veïns del barri, oferint activitats 

fisicoesportives adequades a totes les edats.  

Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa reserva l’espai per a una futura 

construcció esportiva polivalent. Tanmateix, caldrà que aquesta sigui integrada a l’entorn i de dimensions 

reduïdes i que sigui aprovada per la Comissió de Patrimoni.  

 

• Dissenyar la instal·lació amb una arquitectura integrada al parc, amb tots els requisits de seguretat, 

funcionalitat, habitabilitat i de respecte al medi, amb el mínim impacte visual, amb dimensions 

adequades al barri i que no tingui un efecte nociu sobre els arbres. Seria un bon complement (dutxes, 

vestidors).  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa disposa d’una reserva per a una futura construcció esportiva polivalent. 

Caldria, però, que fos integrada a l’entorn i de dimensions reduïdes i que sigui aprovada per la Comissió 

de Patrimoni. Com que, en cas de materialitzar-se, només caldria eliminar uns pocs peus d’arbres de mida 

petita, la seva afectació a l’arbrat centenari és inexistent. 

 

• Construir un construcció integrada a la zona esportiva i no una construcció en alçada, d’ús popular, 

que pugui ésser utilitzat pel barri o pels sardanistes. 

 

Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa fa una reserva d’espai per a una 

futura construcció esportiva polivalent. Caldria, però, que fos integrada a l’entorn i de dimensions reduïdes 

i que sigui aprovada per la Comissió de Patrimoni. 

 

• No edificar cap tipus de construcció gran de formigó, per l’impacte paisatgístic i pels cotxes i zones 

d’aparcament que comportaria; i crear altres instal·lacions esportives, de dimensions més reduïdes, 

que no malmetin tant el parc.  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa fa una reserva d’espai per a una futura construcció esportiva polivalent. 

Caldria, però, que fos integrada a l’entorn i de dimensions reduïdes i que sigui aprovada per la Comissió 

de Patrimoni. No es preveu la construcció de cap element de formigó gaire impactant amb l’entorn, sinó 

que hauria de ser un element dissenyat amb la finalitat d’esdevenir un equipament útil i integrat en el 

conjunt del parc.  

 

• Evitar substituir l’entorn paisatgístic i natural de la Devesa pel d’una Devesa urbana, i promoure que 

l’esport es faci a l’aire lliure al parc (ordenant-lo fent diferents zones obertes).  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no preveu en cap cas la substitució de l’entorn paisatgístic i natural de 

la Devesa pel d’una Devesa urbana, sinó tot el contrari, pretén acostar la Devesa natural i atractiva des 

d’un punt de vista paisatgístic a tota la ciutadania, respectant els seus elements de major importància i 

adaptant nombrosos espais per a la pràctica d’usos esportius a l’aire lliure. 
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• Aconseguir que les noves construccions siguin complementàries als usos del parc. Abans de fer-hi 

una construcció esportiva, s’hauria de definir una zona d’aparcament fora de la Devesa. Per a la gent 

del barri una construcció esportiva no és un equipament prioritari. 

 

El Pla preveu una reserva d’espai per a una futura construcció esportiva polivalent que seria, efectivament, 

complementària als usos esportius i socials actuals dins el parc. Es preveu que la majoria d’usuaris hi 

puguin accedir a peu, ja que es troba en un parc situat al centre de la ciutat; tanmateix, es compta amb 

aparcaments propers com a la zona de Fontajau.  

 

• Altres propostes relacionades amb aquesta construcció: ampliació de la zona del pavelló de Fontajau 

–fent-hi un pavelló nou al costat o simplement ampliant el que hi ha ara–, estudi d’emplaçaments 

alternatius com el Palau de Fires (s’ha proposat reconvertir-lo en un nou pavelló, ja que es considera 

que a dins hi cap i altres equipaments de barri necessaris, com una biblioteca, un centre cívic, una llar 

d’infants, un gimnàs... ), l’espai de les Hortes, el solar de la plaça de braus...  

 

No és l’objectiu d’aquest pla entrar a valorar aquest tipus de propostes. 

 

• Optimitzar al màxim la zona esportiva concentrant-la per no ocupar gaire espai, si cal remodelant tot el 

complex, i compactar la zona al voltant de l’actual piscina. 

 

La ubicació de la possible construcció esportiva prevista en un futur pel Pla d’usos i gestió de la Devesa és 

justament annexa a la zona esportiva actual, en el marc d’aquest espai de pràctica esportiva. 

 

• Construir una zona verda i amb un ús lliure i escolar compartit, integrat paisatgísticament amb l’entorn. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu l’adequació de diferents zones verdes, com són el Camp de 

Mart, a l’entorn del pícnic, i potenciar els parterres interiors per desenvolupar-hi diverses activitats. En tots 

els casos són opcions que s’integren paisatgísticament amb l’entorn. 

 

• Traslladar l’estadi Fèlix Farró i l’adjacent al Camp de Mart. 

 

L’opció de trasllat d’aquest equipament esportiu s’ha descartat en el Pla d’usos i gestió de la Devesa pel 

fet que actualment dóna molt de servei a persones usuàries diverses de forma espontània. Tanmateix, es 

preveu la seva possible adequació, millora i reordenament en un futur. 

 

• Adequar uns vestidors d’una alçada màxima de 3 metres per a les piscines i pistes de tennis.  

 

La zona esportiva actual comptarà properament amb uns vestidors adequats a les necessitats i integrats a 

l’entorn.  

• Remodelar l’espai destinat a l’esport a l’aire lliure, amb dutxes, vestidors i sauna, i obrir a la pràctica 

lliure l’estadi Fèlix Farró. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la potenciació de l’esport a l’aire lliure, complementat amb uns 

nous vestidors en el marc de la zona esportiva. La distribució d’aquests vestidors no és competència 

d’aquest pla.   

 

• Millorar l’estadi de futbol i traslladar-hi les pistes de tennis i les piscines, així com incloure-hi un camp 

de futbol 7 o una construcció esportiva polivalent. 

 

En el seu conjunt, la proposta del Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la millora de l’entorn esportiu, ja 

sigui al Fèlix Farró o en el marc de la zona esportiva, la qual es millorarà amb noves pistes de tenis, pàdel i 

una proposta d’una possible construcció esportiva en un futur, integrada i de petites dimensions. 

 

• Posar al dia el frontó i les piscines, enderrocar l’actual pista poliesportiva coberta, fer un nou eix per a 

tota la zona esportiva, que concentraria tots els equipaments esportius en una mateixa franja i alhora 

donaria un final al passeig central que condueix a la rotonda de la Devesa. 

 

La proposta nova de la zona esportiva reuneix bona part de les propostes considerades en aquest punt, en 

el sentit que s’enderrocarà l’actual pista poliesportiva coberta, es realitzarà un nou eix de connexió entre el 

Camp de Mart i el pícnic i es milloraran les piscines. L’antic frontó s’ha substituït per unes pistes de pàdel i 

de tenis adequades a  les necessitats esportives actuals. 

 

• Optimitzar els espais que hi ha i millorar la zona esportiva sense la construcció d’altres edificis i donar-

los altres usos culturals, terapèutics, espai per a la gent gran... 

 

La proposta del Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu optimitzar els espais esportius actuals, a més de 

la construcció d’un possible nou element que permeti realitzar-hi més pràctica esportiva en un futur, si bé 

haurà de ser un edifici integrat i de dimensions harmòniques amb el conjunt del parc, aprovat prèviament 

per la Comissió de Patrimoni. 

 

• Mantenir-hi el lliure accés i remodelar la zona esportiva fent-la més atractiva, amb piscines i sauna. 

 

En aquests moments s’està executant el projecte de millora d’aquestes instal·lacions esportives. 

 

• Fer una nova piscina, tot i que també hi ha propostes de treure les piscines actuals. 

La proposta actual preveu la remodelació del conjunt actual de la zona esportiva i la construcció d’uns 

nous vestidors (actuacions que ja s’estan duent a terme actualment), a més d’altres serveis diversos. 
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• Deixar només unes petites instal·lacions a la piscina, modernes, clares i que puguin oferir alguna 

activitat cultural complementària.  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la remodelació del conjunt actual de la zona esportiva i la 

construcció d’uns nous vestidors (ja s’està duent a terme actualment), a més d’altres serveis diversos. Pel 

que fa a l’activitat cultural, com s’ha comentat en apartats anteriors, es preveuen altres espais en el marc 

del parc de la Devesa, que poden acollir també diverses activitats. 

 

• Fer una piscina coberta, per utilitzar a l’hivern, però amb la possibilitat de ser descoberta, que sigui 

climatitzada o que les escoles de la ciutat puguin utilitzar-la durant el curs per fer-hi activitats. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no preveu cobrir les piscines de la zona esportiva del parc de la 

Devesa, sinó que preveu que aquestes siguin només per a l’estiu, a l’aire lliure. A la ciutat ja existeixen 

altres piscines cobertes que donen resposta a aquesta demanda. 

 

• Arranjar o refer la zona de les piscines, millorar en especial els vestidors, les dutxes... 

 

La proposta actual preveu la remodelació del conjunt actual de la zona esportiva, amb la millora de l’espai 

de les piscines i la construcció d’uns nous vestidors, a més d’altres serveis diversos; algunes d’aquestes 

actuacions ja s’hi duen a terme actualment. 

 

• Fer més activitats a la piscina. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa permet la possibilitat de fer activitats diverses de caire esportiu i cultural 

a la piscina i en el marc de la zona esportiva, tot i que serà el propi Servei d’Esports qui defineixi quines 

activitats s’hi poden dur a terme o s’hi organitzen per part d’entitats o del propi Ajuntament. 

 

• Fer carrils bici, adequats també per als nens, amb alguna rampa. 

 

Com a prioritat dins del Pla d’usos i gestió de la Devesa es preveu la definició de zones amb itineraris, 

recorreguts, passeigs, etc., que tinguin senyalització, il·luminació i un paviment (o ferm) en bones 

condicions per circular-hi a peu o en bicicleta. No es permet l’ús del cotxe a l’interior del parc, per la qual 

cosa seran espais segurs i aptes per a tots els públics, inclosos els nens i les nenes. 

 

• Traçar itineraris i circuits per a bicicletes o fer un passeig destinat a ciclistes a tot el perímetre del parc. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la definició de zones amb itineraris, recorreguts, passeigs, etc., 

que tinguin senyalització, il·luminació i un paviment (o ferm) en bones condicions per circular-hi a peu o en 

bicicleta. Pel que fa al perímetre del parc, seguint els itineraris que es preveuen, es podrà fer tot el circuit 

sencer. A més, cal tenir en compte que la Via Verda d’Olot a Sant Feliu de Guíxols circula per aquest 

entorn. 

 

• Fer un punt de BTT (informació, lloguer, serveis...).  

 

Si bé no s’ha definit de forma específica l’opció d’un punt de BTT pel fet que la Devesa no és un espai 

propi d’aquests usos, el Pla d’usos i gestió de la Devesa permetria aquesta possibilitat de forma integrada 

en el conjunt del parc i sense elements constructius nous. 

 

• Dissenyar circuits de fúting biosaludables.  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la definició de zones amb itineraris, recorreguts, passeigs, etc., 

que tinguin senyalització, il·luminació i un paviment (o ferm) en bones condicions per circular-hi a peu o en 

bicicleta.  

 

• Traçar recorreguts aptes tant per a la gent que vol córrer com per a la que vol caminar. 

 

Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la definició de zones amb 

itineraris, recorreguts, passeigs, etc., que tinguin senyalització, il·luminació i un paviment (o ferm) en bones 

condicions per a circular-hi a peu o en bicicleta. 

 

• Crear un lloc per fer exercici i admirar la natura al mateix temps.  

 

Ja sigui a través dels itineraris definits, com en el seu conjunt, o també a través de la millora del vial 

perimetral, el Pla d’usos i gestió de la Devesa permet i potencia la descoberta de l’entorn a través de la 

pràctica d’exercici físic. 

 

• Condicionar un circuit per a esportistes (per córrer, per anar amb bicicleta...) on també s’hi pogués 

patinar. 

 

Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la definició de zones amb 

itineraris, recorreguts, passeigs, etc., que tinguin senyalització, il·luminació i un paviment (o ferm) en bones 

condicions per circular-hi a peu o en bicicleta. Només en alguns punts concrets on hi hagi un ferm 

pavimentat es podria patinar amb comoditat, ja que el Pla no preveu la pavimentació dels passeigs o 

itineraris. 

 

• Repensar el circuit per córrer. 
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A través de les propostes dels circuits, itineraris i passeigs, es preveu la millora de l’actual circuit 

d’exercicis físics; tanmateix, la concreció d’aquest va més enllà del propi Pla d’usos i gestió de la Devesa i 

serà més endavant que caldrà definir-ne la tipologia concreta. 

 

• Incorporar el Ter a usos esportius, adequant la llera per a la pràctica d’activitats esportives i d’esbarjo 

aquàtiques (barques, pesca...). 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no entra en les activitats que es poden fer al riu Ter, ja que pertoquen a 

l’Agència Catalana de l’Aigua. No obstant això, l’enllaç entre el propi parc, el riu i la zona de Fontajau és 

previst per part del Pla que sigui potenciat. 

 

• Combinar les activitats relacionades amb el riu corresponents a la Devesa amb d’altres situades a la 

riba de Fontajau, com podrien ser el tir amb arc, tirolines...  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa permet realitzar activitats lúdiques, esportives i culturals en el marc del 

parc, sempre que aquestes s’avinguin amb les normatives que inclou el Pla, que són el respecte per 

l’entorn, la protecció de l’arbrat, etc. No s’especifica tot allò que s’hi pot dur a terme respecte a usos 

esportius, fet que caldrà analitzar en cada cas. 

 

• Habilitar un espai per a embarcacions i la pràctica de vela, caiac... 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no entra en les activitats que es poden fer al riu Ter, ja que pertoquen a 

l’Agència Catalana de l’Aigua. No obstant això, l’enllaç entre el propi parc, el riu i la zona de Fontajau és 

previst per part del Pla que sigui potenciat. 

 

• Fer activitats de pesca.  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no entra en les activitats que es poden fer al riu Ter, ja que pertoquen a 

l’Agència Catalana de l’Aigua. No obstant això, l’enllaç entre el propi parc, el riu i la zona de Fontajau és 

previst per part del Pla que sigui potenciat. 

 

• Potenciar instal·lacions destinades a esports minoritaris i alternatius, com botxes, ultimate, vòlei platja, 

frontó, Agility, pistes per a cotxes de radiocontrol... 

 

Aquest conjunt d’activitat són permeses en el seu conjunt, ja que el Pla d’usos i gestió de la Devesa 

preveu potenciar les activitats esportives en el marc del parc de la Devesa. Tanmateix, algunes d’elles 

poden fer-se de forma espontània en els espais habilitats per a ús públic, zones d’esbarjo, etc. 

 

• Crear noves pistes de tennis o condicionar les actuals per a la pràctica de pàdel, voleibol i bàsquet 

(exteriors o no).  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa ha tingut en compte aquestes opcions, amb la construcció de noves 

pistes de tenis i de pàdel, a més de la potenciació de la zona esportiva i d’altres espais on és permesa la 

pràctica esportiva lliure. 

 

• Construir una pista d’atletisme, per exemple, al voltant del camp de futbol millorat. 

 

Si bé el Pla d’usos i gestió de la Devesa no preveu cap nova pista d’atletisme, sí que es preveu la definició 

d’un circuit esportiu per córrer i fer exercici, a més de moltes altres possibilitats esportives, vinculades a la 

zona esportiva i al mateix estadi Fèlix Farró, el qual es mantindrà i, com es proposa, es millorarà. 

 

• Organitzar esdeveniments esportius a l’aire lliure. 

 

Sigui a través del Servei d’Esports o bé des d’altres àrees, està previst realitzar actes socials, culturals i 

esportius a l’aire lliure, aspectes que considera com a possibilitats compatibles el Pla d’usos i gestió de la 

Devesa, però que caldrà definir amb més precisió en el futur i sempre d’acord amb la normativa que 

s’aprova dins el propi Pla d’usos. 

 

• Fomentar l’ús de la zona d’esport lliure entre la gent gran i la mainada. 

 

La creació de nous itineraris esportius, circuits per fer exercici o l’adaptació de noves zones verdes per a 

usos socials diversos potenciaran l’esport lliure entre gent de totes les edats. 

 

• Potenciar els usos esportius amb una construcció esportiva polivalent, circuit a peu, amb bici, de 

patinatge, amb uns serveis comuns. 

 

Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la definició de circuits, 

itineraris esportius i així mateix la millora de la zona esportiva de la Devesa. També es preveu una 

possible construcció esportiva integrada i de dimensions reduïdes per fer-hi activitats diverses de caire 

esportiu en un futur, sempre amb la prèvia aprovació de la Comissió de Patrimoni. 

 

• Posar aparells per a la gent gran per fer exercicis, per fer flexions, estiraments... i habilitant una ruta 

esportiva. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la definició d’un circuit esportiu per córrer i fer exercicis 

diversos, millorant el que hi ha actualment –que ha envellit–, i caldrà que sigui renovat pel que fa al 

nombre i a la diversitat dels elements que el composen. 
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• Crear una zona d’esport gratuït de tai-txi i ioga, jacuzzi públic... 

 

Es preveu la definició d’un circuit esportiu per a córrer i fer exercici, a més d’habilitar diferents espais per a 

la pràctica d’altres esports, com els esmentats en aquesta proposta, sempre de forma lliure i oberta al 

públic.  

 

• Instal·lar-hi una pista per patinar lliurement i/o una pista de gel permanent. 

 

No s’ha considerat des de l’equip de redacció del Pla d’usos i gestió de la Devesa crear un espai amb una 

pista de gel permanent per la poca idoneïtat al nostre clima durant gran part de l’any, mentre que la zona 

per patinar significaria la pavimentació d’una zona del parc, un fet tampoc aconsellable; sí, per contra, que 

es permetria de forma ocasional realitzar aquesta activitat en el marc de la zona esportiva o en d’altres 

espais adequats, si s’ajusta al Reglament. 

 

• Delimitar l’espai destinat a usos esportius reglats. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa tindrà en compte aquesta proposta, i es definiran els espais 

susceptibles d’acollir la pràctica esportiva reglada, com són el camp de futbol Fèlix Farró i la zona 

esportiva de la Devesa, la qual serà remodelada. 

 

• Reservar dues àrees, per a gent gran i per a mainada, al costat de la Copa: complementar els 

equipaments que hi ha actualment (petanca i parc infantil) amb un espai de lleure actiu per a la gent 

gran i una zona delimitada i segura per a nens. 

 

Des de l’equip de redacció del Pla d’usos i gestió de la Devesa s’ha prioritzat la proposta de definir espais 

d’ús públic que siguin acollidors, de lleure i amb atractiu per a mainada, gent gran i persones usuàries de 

totes les edats. Es tindrà en compte aquest fet a l’hora de definir el mobiliari que en formarà part. 

 

GESTIÓ DE L’ESPAI NATURAL I LA MOBILITAT 
 

• Obrir el carrer que passa pel vial perimètric. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa no preveu en cap cas l’obertura del vial perimetral com un carrer més 

de la ciutat, sinó la seva millora per integrar-lo al parc i al riu.  

 

• Obrir la Devesa per dues bandes: per l’avinguda Ramon Folch i per on es fa el mercat. Fer un passeig 

continu des de Correus. 

 

Es preveu en el Pla d’usos i gestió de la Devesa la millora dels passos i passeigs de vianants pel seu 

interior, així com les connexions amb l’entorn del parc. S’obrirà, alhora, un nou passeig diagonal entre la 

passera de Fontajau i els jardins, la qual enllaçarà amb l’avinguda Ramon Folch (cap a Correus, com 

comenta la proposta). 

 

• Fer diverses entrades i connectar diferents barris, com Fontajau, el Güell i el centre, així com unificar 

la Devesa amb les Hortes de Santa Eugènia i la resta de la riba del Ter. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu, a més de la pròpia millora dels passos i passeigs de vianants 

pel seu interior, millorar la connexió i la permeabilitat amb l’entorn del parc, ja sigui pel costat nord (el del 

riu) com pels diferents sectors del seu perímetre més urbà. 

 

• Construir una tanca natural a tot el perímetre, integrada amb el paisatge i amb diverses portes 

d’accés, que es pugui tancar de nit. 

 

Des de l’equip redactor del Pla d’usos i gestió de la Devesa s’ha considerat que el parc no ha d’estar 

tancat a la nit, però sí més il·luminat i adaptat per al passeig, sempre mantenint-lo com un espai urbà ben 

endreçat i ordenat.  

 

• Limitar al màxim l’accés de vehicles i restringir-lo als de serveis. 

 

Aquesta proposta ha estat tinguda en compte de forma prioritària per part del Pla d’usos i gestió i no s’hi 

permetrà el trànsit rodat a l’interior –a excepció dels vehicles de serveis, sempre de forma planificada i 

regulada, i amb l’excepció dels espais habilitats per a aquesta finalitat–. 

 

• Millorar els accessos dels vianants. Portar a nivell de vorera els trams des de la rotonda de Pedret fins 

a la de la Devesa, des del carrer Joaquim Vayreda fins a la rotonda del passeig de la Devesa i d’aquí 

fins al final del carrer Caterina Albert. 

 

Es preveu en el Pla d’usos i gestió de la millora de les connexions i permeabilitat amb l’entorn del parc; cal 

estudiar en el futur (ja que no és àmbit de competència del present Pla), la possibilitat de concreció dels 

enllaços amb els diferents carrers de la ciutat. 

 

• Treure rendiment turístic al parc impedint el trànsit de vehicles.  

 

La proposta ha estat tinguda en compte de forma prioritària per part del Pla d’usos i gestió i no s’hi 

permetrà el trànsit rodat a l’interior –a excepció dels vehicles de serveis, sempre de forma planificada i 

regulada, amb l’excepció dels espais habilitats per a aquesta finalitat–. 
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• Permetre només el trànsit a peu o amb bicicleta al recinte. 

 

Com una de les prioritats del Pla, aquesta proposta ha estat tinguda en compte per part del Pla d’usos i 

gestió; es potenciarà l’ús amb bicicleta i a peu, i no es permetrà el trànsit rodat al seu interior –a excepció 

dels vehicles de serveis i sempre de forma planificada i regulada i amb l’excepció dels espais habilitats per 

a aquesta finalitat–. Els itineraris que es defineixen han de servir per potenciar aquests usos. 

 

• Treure la circulació del carrer de davant l’entrada dels Jardins i des del rellotge fins al pont d’en Vidal. 

 

La circulació en aquest carrer és restringida actualment, limitada només als veïns de la zona, i el Pla 

d’usos i gestió de la Devesa pretén que continuï d’aquesta manera, però amb un futur projecte de millora 

del carrer (la qual cosa no és àmbit de competència del present Pla). 

 

• Fer algun recorregut accessible integrat a l’entorn, eliminant les barreres arquitectòniques i obstacles i 

millorant la senyalització. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de diversos itineraris, passeigs i circuits de 

caire esportiu, lúdic o de passeig al llarg del parc, que estaran pertinentment indicats i senyalitzats. 

 

• Fer del passeig de la Devesa una via d’accés per a vianants i convertir-lo en l’entrada més amable del 

parc, i millorar l’enllumenat, el paviment i la vorera. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu una millora d’aquest passeig central del parc, amb una 

il·luminació, mobiliari, senyalística, etc., que en millori l’actual aspecte. 

 

• Millorar els camins, habilitar passeigs amb pedres grosses en lloc d’asfalt o llambordes, per facilitar el 

pas en dies de pluja. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de diversos itineraris, passeigs i circuits de 

caire esportiu, lúdic o de passeig al llarg del parc, que tindran una millora del sòl on això sigui necessari; 

tanmateix, es descarta la pavimentació (o col·locació de llambordes) a l’interior, ja que això és poc 

compatible amb la preservació dels valors paisatgístics del parc i amb la pervivència dels plàtans que el 

composen. 

 

• Allisar el paviment i fer-lo permeable (de sorra compacta o sauló), tenir cura dels camins o dividir 

l’espai disponible per definir bé els passeigs. Fer el terra vermell en forma de fulla de plàtan. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de diversos itineraris, passeigs i circuits de 

caire esportiu, lúdic o de passeig al llarg del parc, que tindran una millora del sòl on això sigui necessari; 

tanmateix, es descarta la pavimentació (o col·locació de llambordes) a l’interior, ja que això és poc 

compatible amb la preservació dels valors paisatgístics del parc i amb la pervivència dels plàtans que el 

composen. 

 

• Crear tres itineraris interiors de vianants, delimitats per la caseta del rellotge i el pont que du al parc de 

les ribes del Ter, i pavimentar-los per lligar els edificis i millorar el trànsit de vianants. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de diversos itineraris, passeigs i circuits de 

caire esportiu, lúdic o de passeig al llarg del parc, que tindran una millora del sòl on això sigui necessari; 

tanmateix, es descarta la pavimentació (o col·locació de llambordes) a l’interior, ja que això és poc 

compatible amb la preservació dels valors paisatgístics del parc i amb la pervivència dels plàtans que el 

composen. En alguns espais es preveu eliminar basses o sectors on s’enfanga per garantir el bon estat 

dels camins i passeigs. 

 

• Integrar els camins, places i accessos a l’entorn i retirar l’asfalt. 

 

Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de 

diversos itineraris, passeigs i circuits de caire esportiu, lúdic o de passeig al llarg del parc, que tindran una 

millora del sòl on això sigui necessari. Tanmateix, actualment no hi ha sectors asfaltats a l’interior del parc, 

excepte el vial perimetral i el petit passeig del sector nord-oest (davant del Club de Tir), dels quals el Pla 

en preveu la possible millora, o fins i tot l’eliminació en el cas del passeig nord-oest, que caldrà definir en 

projectes concrets en un futur. 

 

• Obrir més els accessos i que es vegi el parc infantil de fora estant. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa proposa la ubicació de noves zones de jocs infantils i d’espais on la 

mainada (i acompanyants) trobin zones amables i agradables per a la convivència, el repòs i les activitats 

diverses. Així mateix, es preveu la permeabilització de moltes de les entrades actuals al parc, fent més 

amable el perímetre i l’accés des de l’exterior. 

 

• Facilitar l’accés amb més passeres i millorar la freqüència de pas del bus. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la permeabilització de moltes de les entrades actuals al parc, 

fent més amable el perímetre i, així mateix, l’existència d’un itinerari que permeti creuar els Jardins de la 

Devesa. Establir la freqüència del bus no és competència d’aquest pla.  

 

• Crear algun carril pavimentat a la circumval·lació. 
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Com s’ha comentat anteriorment, el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de 

diversos itineraris, passeigs i circuits de caire esportiu, lúdic o de passeig al llarg del parc, que tindran una 

millora del sòl on això sigui necessari, tot i que no es prioritza el fet de pavimentar-ne el perímetre, però sí 

garantir que sigui un sòl ferm i en bon estat. 

 

• Crear un jardí penjant a les vies del tren que travessi la ciutat. 

 

Aquesta proposta no forma part de l’àmbit d’actuació del Pla d’usos i gestió de la Devesa, per la qual cosa 

no hi ha propostes en aquest sentit. 

 

• Crear un llac des d’algun aqüífer del Ter o que reculli l’aigua del riu per regar. Hi ha diverses propostes 

en aquest sentit: estany navegable, envoltat d’una biblioteca, fonts lluminoses, una pèrgola amb 

columnes i una torre panoràmica, o com el del parc del Migdia. 

 

Si bé el Pla d’usos i gestió de la Devesa no preveu la creació de noves zones amb estanys o llacs (ja hi ha 

el riu Ter ben a prop, que fa un paper natural en la presència hídrica), sí que té previst crear una xarxa de 

recs al llarg dels passeigs de la Devesa amb la finalitat de garantir l’aigua de reg a l’arbrat i de garantir la 

distància de protecció dels plàtans, amb un sòl flonjo, humit i sense compactar. 

 

• Fer uns aiguamolls amb molta flora i fauna. 

 

No es considera que la Devesa, que és un parc urbà i no pas un espai natural, hagi d’estar dotat de noves 

zones humides. A poca distància hi ha el propi curs del riu Ter, amb zones d’un elevat valor natural com 

les ribes del Ter, la riera Bullidors o bé els aiguamolls de les Hortes, creades de nou precisament per 

afavorir els hàbitats, fauna i flora propis d’aquests ambients. 

 

• Dissenyar zones de colors dins del parc amb diferents plantes, o un laberint d’arbustos per a la 

mainada. 

 

En punts anteriors es recollia el fet que el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació de noves 

zones infantils, sense arribar a definir com poden ser, però que perfectament poden recollir aquestes 

propostes. 

 

• Condicionar una xarxa de fonts de circuit tancat. 

 

En alguns punts anteriors es comentava que el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació de 

noves zones de pícnics i zones d’ús popular i social, que preveuen la presència de fonts i punts d’aigua. 

 

• Estudiar paisatgísticament el parc abans de construir-hi res de nou. 

El propi Pla d’usos i gestió del parc ja inclou un apartat exhaustiu d’aquests aspectes, ja sigui des del punt 

de vista de gestió com també biològic, paisatgístic i ambiental en general. 

 

• Crear espais perquè les persones amb disminució puguin fer-hi activitats. 

 

Les zones de nova creació per a espais de repòs, passeig i jocs seran totes a peu pla i accessibles des de 

qualsevol dels mateixos itineraris que recull el Pla d’usos i gestió del parc; a més estaran dotats de bancs i 

d’elements de mobiliari adaptats. 

 

• Ampliar l’entorn natural cap al riu, arranjant la vora del riu per poder-hi baixar i passejar, eliminant la 

barana de ciment i reconvertint la zona verda en un espai similar al parc de les ribes del Ter. 

 

L’espai del vial perimetral es preveu que pugui ser refet en un futur, reordenat i condicionat com a passeig 

amb diferents usos possibles, però sempre més integrat al parc i al riu. Es preveu algun possible accés al 

riu (actualment ja és possible, com es fa en les activitats de pesca). Tot i això, l’escullera existent 

impossibilita refer la mota i substituir la barana de formigó i gabions.  

 

• Connectar, tot recuperant la llera del riu, la Devesa amb Fontajau a través d’un vial per a vianants 

entre les dues ribes del Ter, per resoldre els problemes d’enllaç d’aquest barri amb la ciutat i obrir el 

parc a Fontajau. 

 

Com es comentava en la proposta anterior, tot l’espai que actualment ocupa el vial perimetral es preveu 

que en un futur pugui ser refet, reordenat i condicionat com a passeig amb diferents usos possibles 

(inclosos el de Mercat i aparcament quan sigui necessari), però sempre més integrat al parc i al riu.  

 

• Redactar un pla especial per a les zones de Fontajau i el Ter, per integrar les dues ribes del riu i crear 

zones verdes d’esbarjo, amb l’objectiu de millorar la connexió entre espais, que també podria 

aconseguir-se suavitzant el pendent, eliminant barreres i creant accessos a l’aigua. 

 

El Pla d’usos i gestió del parc de la Devesa només té àmbit de competència en aquest espai; pel que fa a 

Fontajau i les ribes del Ter, ja existeixen documents interns de l’Ajuntament pel que fa a la gestió de 

l’espai i de l’itinerari de les ribes del Ter. 

 

• Construir miradors.  

 

El Pla d’usos no preveu la construcció de miradors, però sí una possible millora en el futur del vial 

perimetral, així com també de diferents passeigs des d’on es podrà tenir una imatge constant del riu Ter. 

Sí que és possible la construcció de plataformes al vial perimetral per tenir més perspectives cap al riu, 

però no pas en forma de miradors coberts, sinó com a espais de visualització de l’entorn fluvial. 
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• Adequar l’amplada de la passera que comunica el parc amb Fontajau fent, per exemple, un pont de 

fusta de 8 m d’amplada, només per a vianants.   

 

El Pla d’usos i gestió del parc de la Devesa només té àmbit de competència en aquest espai, per la qual 

cosa no s’entra a plantejar la possibilitat o necessitat d’ampliar la passera de Fontajau. 

 

• Millorar la seguretat, perquè les actuacions que s’hi duguin a terme tinguin continuïtat i siguin 

utilitzades per la ciutadania. 

 

La seguretat per l’arbrat i, en especial, per les persones és una de les prioritats del Pla d’usos i gestió de la 

Devesa. El propi pla inclou un apartat de reglament que fa especial atenció a aquest fet. 

 

• Augmentar la vigilància per vetllar –sobretot a la nit– pel correcte ús del parc tant de les persones com 

dels animals, recuperant, per exemple, la figura del guarda permanent. 

 

Malgrat que el Pla d’usos i gestió de la Devesa no preveu un tancament de l’espai, sí que es considera 

que, tal com passa avui en dia, els Jardins de la Devesa es mantinguin tancats. Aquest espai té la figura 

d’un jardiner vigilant, com també té el parc en el seu conjunt, amb dues persones que l’empresa de 

manteniment garanteix per a la gestió (i alhora vigilància) al parc, fet que es manté en el Pla d’usos i 

gestió. 

 

• Dotar tot el parc de més il·luminació per millorar-ne l’aspecte i la seguretat. Es proposa aprofitar 

l’energia solar i obrir un concurs per dissenyar els llums propis del parc. 

 

Un dels elements del Pla d’usos i gestió de la Devesa és la millora de la il·luminació dels passeigs, 

itineraris i espais que es proposa condicionar. Així mateix, la seguretat també és una prioritat en els 

diferents elements del pla. D’altra banda, utilitzar l’energia solar no és possible, perquè estem en un espai 

de poca insolació a causa de la densitat de l’arbrat i el brancam dels plàtans. 

 

• Millorar la xarxa d’aigua i d’energia elèctrica, arreglar els vials, voreres, bancs i paviments.  

 

Tots aquests aspectes esmentats en aquesta proposta estan recollits en els diferents apartats del Pla 

d’usos i gestió de la Devesa, que preveu una millora en el seu conjunt, del parc i dels seus elements 

(mobiliari, itineraris, il·luminació, senyalística, etc.), a través de projectes concrets de millora.  

 

• Eliminar els transformadors i instal·lacions semblants i soterrar les línies. 

 

Aquests aspectes esmentats, relatius a les línies i instal·lacions elèctriques estan recollits en el Pla d’usos i 

gestió de la Devesa, que preveu una millora d’aquests elements, la substitució dels vells, la il·luminació o 

la senyalística a través de projectes concrets de millora. 

 

• Millorar la neteja de l’entorn, fent el manteniment dels parterres i els rierols i condicionant els vorals 

dels camins. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa inclou un apartat sobre la gestió, el manteniment, la gestió de l’arbrat, 

la neteja i altres aspectes del dia a dia del conjunt del parc, incloent els recs i els rierols existents i els que 

estan previstos en un futur. 

 

• Unificar, sense dissenys ultramoderns, fanals, fonts, papereres i bancs, en una adequació global del 

paisatge urbà del parc. 

 

La unificació de tots aquests elements esmentats en aquesta proposta estan recollits en els diferents 

apartats del Pla d’usos i gestió de la Devesa, que preveu una millora en el seu conjunt, del parc i dels seus 

elements (mobiliari, itineraris, il·luminació, senyalística, etc.) a través dels projectes concrets de millora i 

d’implantació d’elements, en funció del que es cregui més adient per garantir-ne la integració en el parc. 

 

• Augmentar el nombre de bancs de fusta, de fonts, de papereres (algunes de recollida selectiva) i 

d’àrees per a nens i adults, i fer-les agradables amb alguna escultura o element ornamental. 

 

Com s’ha dit anteriorment, els aspectes esmentats en aquesta proposta estan recollits en els diferents 

apartats del Pla d’usos i gestió de la Devesa, que preveu una millora en el seu conjunt, del parc i dels seus 

elements (mobiliari, itineraris, il·luminació, senyalística, etc.), sempre de forma integrada, atractiva i alhora 

útil i pràctica per al seu ús. 

 

• Mantenir els lavabos de l’edifici del rellotge i habilitar-ne més, també per a la mainada, i deixar-los 

oberts.  

 

Es preveu que els lavabos existents al Rellotge de la Devesa segueixin funcionant. El Pla d’usos i gestió 

de la Devesa preveu el manteniment dels altres serveis existents (els del Fèlix Farró i els de les actuals 

veles) quan sigui necessari. 

 

• Tancar el rierol a prop dels Jardins. 

 

La millora del rierol que envolta els Jardins de la Devesa és un aspecte prevista al Pla, que es concretarà 

en el projecte futur de gestió de l’arbrat, així com la construcció de nous rierols per permetre mantenir una 

zona sense compactar els arbres del parc i també garantir la presència d’aigua al conjunt de l’arbrat. 
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• Habilitar zones per a parc caní, destinades al lliure passeig de gossos. 

 

El Pla d’usos i gestió preveu un espai on sigui possible la pràctica d’activitats canines com les que s’hi 

duen a terme actualment; així mateix, també es preveu que un parterre sigui destinat al passeig de gossos 

de forma lliure. 

 

• Deixar córrer lliurement els animals per tot el parc. 

 

Si bé el Pla d’usos i gestió preveu un espai destinat al passeig de gossos de forma lliure, no es considera 

oportú que els animals puguin córrer lliurament per tot arreu del parc, sinó només als llocs destinats a 

aquest ús i de forma controlada. 

 

• Mantenir el parc net i el controlar-lo a través de vigilància per sancionar els amos infractors.  

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu un manteniment i neteja de l’espai. A més, el document futur 

referit a la gestió haurà de preveure que, com ara, el parc tingui dues persones que l’empresa de 

manteniment garanteix per a la gestió (i alhora vigilància) fet que es continua mantenint al Pla d’usos i 

gestió. 

 

• Augmentar el nombre de papereres i de dispensadors de bosses per als excrements dels animals.  

 

Tal com es proposa, efectivament el Pla d’usos preveu la redacció d’un projecte que incidirà en la millora 

del mobiliari, com les papereres i els dispensadors de bosses. 

 

• Fer-hi campanyes de conscienciació dels propietaris d’animals.  

 

No és competència del Pla d’usos i gestió de la Devesa fer campanyes de conscienciació dels amos 

d’animals, però sí que preveu un espai on sigui possible la pràctica d’activitats canines com les que s’hi 

duen a terme actualment i un espai destinat al passeig de gossos de forma lliure. 

 

• Protegir la Devesa mantenint-la com està, gestionant-la perquè no calgui la tala i potenciant-la com a 

espai natural i pulmó verd de la ciutat, només amb arbres i sense llaurar-la i traient les construccions i 

el formigó. 

 

En el seu conjunt, aquestes propostes són totes elles tingudes en compte en el Pla d’usos i gestió, si bé 

alguns aspectes es detallen més concretament en els apartats referents a les gestions de l’arbrat. 

Tanmateix, els estudis anteriors al propi pla recomanen la tala d’alguns exemplars per garantir la 

pervivència del conjunt. 

 

• Valorar si les infraestructures actuals i les possibles infraestructures noves són convenients, prioritzar 

l’apartat natural del parc, utilitzar l’espai construït per ubicar-hi les infraestructures i limitar-ne la 

implantació de noves. 

 

El Pla d’usos i gestió no preveu la construcció de noves infraestructures, a excepció d’una possible 

construcció esportiva integrada i de petites dimensions en el marc de la zona esportiva en un futur i 

sempre d’acord amb la Comissió de Patrimoni. En la resta de parc el que proposa és l’eliminació de bona 

part de les instal·lacions existents i la millora paisatgística del seu conjunt. 

 

• No urbanitzar ni intervenir al parc, convertir-lo en un espai tranquil per passejar i fer activitats amb la 

família. 

 

La intervenció en el seu conjunt per a la millora del parc és la prioritat del Pla d’usos i gestió de la Devesa, 

per fer-la, com es proposa, tranquil·la i amena per al passeig i per a activitats diverses, sempre compatible 

amb el parc. 

 

• Plantar més arbres i plantes (sobretot autòctons) i conservar l’arbreda que hi ha.  

 

L’apartat que tracta sobre la gestió forestal preveu un seguit d’aspectes diversos de gestió, tot i que no pas 

en el sentit de plantació de noves espècies, sinó mantenint la prioritat de l’aspecte del parc amb la 

presència de plàtans com a elements referencials. 

 

• Arreglar les basses d’aigua. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa pretén la millora dels itineraris i passeigs, com també la millora del sòl, 

evitant la presència de basses als indrets on es proposa que siguin passeigs i itineraris. Aquests aspectes 

es tindran en compte en els projectes futurs de millora. 

 

• Optimitzar el reg dels arbres per evitar el d’inundació i promoure la irrigació sostenible. 

 

La nova proposta de regadiu del Pla d’usos i gestió de la Devesa pretén crear nous recs perimetrals a 

cadascun dels parterres que delimiten els passeigs, fet que garanteix la presència d’aigua i la no 

compactació del sector al voltant dels peus d’arbres més alts i sensibles. 

 

• Elaborar un pla de gestió de l’arbrat que inclogui l’estudi del sistema hidràulic, la recuperació dels recs, 

la poda d’arbres, la rebaixa de la densitat de plàtans per permetre una major penetració de la llum i en 

algunes zones l’eliminació de la llaurada per permetre el creixement del sotabosc i guanyar en 

biodiversitat. 
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Està previst en el Pla d’usos i gestió de la Devesa, que inclou tots aquests (i molts d’altres) elements de 

gestió, amb una normativa d’usos i una gestió determinada elaborada per tècnics en la matèria. 

 

• Naturalitzar zones del parc, fer enjardinaments amb plantes autòctones i augmentar l’interès natural 

del parc i l’atractiu per al públic en general.  

 

L’apartat que tracta sobre la gestió forestal preveu un seguit d’aspectes diversos de gestió, tot i que no pas 

en el sentit de plantació de noves espècies, sinó mantenint la prioritat de l’aspecte del parc, amb la 

presència de plàtans com a elements referencials. En tot cas, es prioritza aquest manteniment i alhora fer 

la Devesa més atractiva per als visitants i el públic en general. 

 

• Fer de la Devesa una zona de passeig i d’esbarjo, i al mateix temps ha de ser una reserva natural i un 

espai protegit, només per a ús lúdic, obert a tothom. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa té com a prioritat aquests aspectes esmentats, amb l’afegit de la 

importància de la presència de plàtans com a elements referencials. En tot cas, es prioritza aquest 

manteniment i alhora fer la Devesa més atractiva per als visitants i el públic en general. 

 

• Introduir noves plantes i flors als Jardins per millorar-ne la varietat, ubicar-hi panells informatius i/o 

crear-hi un arboretum o un jardí botànic. 

 

La gestió dels Jardins de la Devesa no es detalla en concret al document del Pla d’usos i gestió de la 

Devesa, per bé que es preveu que el document de referència previst de redactar properament mantingui 

les directrius per a una gestió acurada i de detall com s’ha portat a terme fins al dia d’avui, amb un equip 

de jardiners dedicats exclusivament a aquest espai. 

 

• Ampliar-los i dotar-los d’equipament propi digne, públic i proper a tots els ciutadans i ciutadanes. 

 

Els Jardins de la Devesa tenen un manteniment molt constant, amb un equip de jardiners ja existent avui 

en dia. El propi Pla d’usos i gestió preveu que continuï duent-s’hi a terme la gestió de la mateixa manera, 

però sense una ampliació dels Jardins, ja que el Pla d’usos considera que tenen la dimensió necessària. 

 

• Condicionar els Jardins i tenir-ne més cura, i introduir-hi la figura d’un jardiner. 

 

Els Jardins de la Devesa tenen un manteniment molt constant, amb un equip de jardiners ja existent avui 

en dia. El document de referència previst de redactar properament, derivat del Pla d’usos i gestió, haurà 

de preveure que continuï duent-s’hi a terme la gestió de la mateixa manera. 

 

• Posar-hi gespa, fonts, etc. perquè la població pugui gaudir de l’espai, i fer camins de terra per anar 

d’un lloc a l’altre. 

 

En alguns punts anteriors es comentava que el Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació de 

noves zones de pícnic i zones d’ús popular i social, a més d’itineraris, passeigs i altres propostes diverses 

en aquest sentit. 

 

• Recuperar les antigues escultures. 

 

El Pla preveu mantenir les escultures existents. No s’entra en detall sobre la seva restauració, però és una 

actuació perfectament realitzable en el marc de les actuacions de millora de l’espai públic de l’interior del 

parc. 

 

• Més animals a l’aire lliure, recuperar els que hi havia abans i condicionar-ne les gàbies. 

 

El Pla d’usos i gestió permet la presència dels gabials actuals i la potenciació de la presència d’animals 

autòctons a l’aire lliure. 

 

• Crear un circuit que sigui interessant per als passejants, modernitzant els Jardins i enllaçant-los amb la 

resta d’espais del parc de forma que la gent passegi per diferents ambients i usos sense trobar espais 

buits allunyats els uns dels altres. 

 

El Pla d’usos i gestió de la Devesa preveu la creació i definició de diversos itineraris, passeigs i circuits de 

caire esportiu, lúdic, de passeig, etc. al llarg del parc, els quals enllaçaran els diferents centre d’interès del 

parc. 

 

• Fer més zones enjardinades per crear un autèntic parc, verd i més cuidat. Els emplaçaments 

proposats són el Camp de Mart, els mateixos Jardins o un equipament proper a la piscina. 

 

Des de l’equip de redacció del Pla d’usos i gestió de la Devesa s’ha descartat la creació de noves zones 

enjardinades perquè que ja n’existeix una actualment, de bona mida i en un molt bon estat de conservació; 

convertir altres zones de la Devesa en nous parcs no es considera una prioritat ni que signifiqui una millora 

pel parc. 

�

BUTLLETÍ INFORMATIU DE RESULTATS DEL PLA D’USOS I GESTIÓ DE LA DEVESA 

�

Document annex�
�
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La Devesa, el parc de tots

Us presentem el quart butlletí del procés participatiu sobre el 
Pla d’usos i gestió de la Devesa, que recull els resultats de les 

aportacions de la ciutadania. Durant tres mesos, del 17 de març 
al 17 de juny, s’han obert diversos canals d’informació i recollida 
d’opinions, amb la voluntat de posar en coneixement de la 
població la situació actual del parc i a la vegada fer aflorar tots els 
punts de vista i les propostes sobre el seu futur.

A la primera part d’aquesta edició hi trobareu un resum de les 
diverses formes d’expressió que s’han posat a disposició dels 
gironins i gironines, acompanyat d’estadístiques quantitatives 
sobre els seus resultats. A través d’aquestes pàgines podreu fer-vos 
una idea de les fórmules més utilitzades i el perfil de les persones 
que han pres part en el procés. En aquesta primera part no hi 
ha una valoració qualitativa dels resultats, ja que hem preferit 
englobar aquest aspecte en un capítol a part que trobareu després 
de les opinions i valoracions dels membres de la Comissió de 
seguiment del procés. Els resultats apareixen classificats segons 
els quatre àmbits temàtics que s’han anat aplicant durant tot el 
procés, acompanyats d’il·lustracions sobre l’aspecte a què fan 
referència. És un resum de les propostes que vol deixar constància 
de les opinions rebudes, independentment de les vegades que 
s’hagin repetit, i mostrar la diversitat de punts de vista. Tot el 
material que ha generat el procés està recollit en un DVD que 
tenim a la vostra disposició. Només ens l’heu de demanar i us el 
farem arribar.

El procés participatiu ha estat un repte per a l’Ajuntament de 
Girona, perquè el parc de la Devesa s’ha erigit en símbol de la 
ciutat i desperta sensibilitats molt diverses, que havien de poder-
se expressar lliurement. Coneixent les vostres propostes, podrem 
encarar amb més garanties la gestió del parc, amb l’objectiu de 
fer-lo més amable i proper a les persones, tot respectant la seva 
particularitat natural. 

Per tot això, moltes gràcies per la vostra participació.

ÍN DEX

Tallers participatius 3

Procés participatiu virtual 4

Jornades obertes 5

Audiència pública  6

Altres aportacions 6

Accions comunicatives  7

Comissió de seguiment 8

Resum dels resultats 12

   Usos educatius i de lleure 12

   Fires i mercats 15

   Usos esportius 18

   Gestió de l’espai natural 21

   i la mobilitat  

S i voleu rebre el CD amb tot el 
material del procés participatiu 
envieu-nos un correu electrònic a 
relacion sciu tadan es@ ajg iron a.cat 
o truqueu al 9 72  4 19  4 3 8  i us el farem 
arribar.

 CO NTINGU TS  DEL  DVD

-  Anunci sobre el procés participatiu

-  Vídeo de l’Audiència pú blica

-  M emòries dels tallers participatius

- Valoracions ampliades dels membres de  
 la Comissió de seguiment

-  M emòria de la participació virtual

-  M emòria de les jornades obertes

-  B utlletins informatius La Devesa, a debat
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T allers participatiu s
S’han fet quatre tallers de debat, 

dinamitzats per l’empresa E1DO S  
Dinamització S ocial, amb una 
participació total de 12 0  persones, 
per poder aprofundir en l’anàlisi de 
la proposta inicial del Pla d’usos i 
gestió de la Devesa. Aquests tallers, 
que han comptat amb la presència 
de membres d’entitats gironines i de 
veïns i veïnes triats a l’atzar a partir 
d’una mostra de la societat civil de 
Girona, han girat al voltant de quatre 
eixos temàtics: usos educatius i de 
lleure, fires i mercats, usos esportius, 
i gestió de l’espai i la mobilitat. 
Aquestes sessions de treball varen 
servir per recollir les propostes que 
segons els i les participants podien 
millorar la Devesa i formar part del 
seu futur Pla d’usos. Totes aquestes 
accions havien de ser debatudes per 
comptar amb la diversitat d’opinions i 
punts de vista, i així poder aconseguir 
un millor resultat. 

Els tallers, que duraven unes 4  hores, 
s’organitzaven sempre de la mateixa 
manera. En primer lloc, la presentació 
a càrrec del tinent d’alcalde de 
R elacions Ciutadanes i Joventut i del 
regidor delegat de M edi Natural. A 
continuació, la persona especialista 
convidada analitzava alguns aspectes 
del tema i proposava reflexions per 
al posterior debat. S eguidament, els 
participants treballaven repartits en 
tres grups d’unes 12  persones. De 
cada grup en sortien sis propostes 
consensuades per exposar al ple final. 

Aquesta forma de treballar permetia 
que, tot i els punts de vista tan 
diferents, tothom pogués expressar 
les seves opinions igual i que, en 
acabar la sessió, es poguessin elaborar 
propostes de millora del parc sobre 
cadascun dels àmbits. Aquestes 
propostes han estat recollides i seran 
valorades de cara a la redacció final 
del Pla.

ELS 4  T A LLER S

Usos edu catiu s i de lleu re F ires i m ercats

Dissabte 19  d’abril Dijous 15  de maig
Auditori Palau de Congressos F ira de Girona
Ponent : R osa M aria Terradellas Ponent : M ariona De Puig

  G estió  de l’espai n atu ral 
Usos esportiu s  i la m ob ilitat

Dissabte 17 de maig  Dissabte 2 4  de maig
Auditori Palau de Congressos  F ira de Girona
Ponent : Jordi R oche  Ponent : Jordi S argatal

Dinàmica d’un grup del taller sobre fires i mercats

PA R T ICIPA N T S

3

s’havia de tancar el 2 3  de maig, però 
a petició de la Comissió de S eguiment 
es va prorrogar el termini per poder 
fer valoracions i comentaris. Es 
tractava d’un fòrum de participació en 
línia dissenyat per l’empresa Delibera, 
que comprenia un doble vessant: 
d’una banda, es podien valorar 
diverses propostes recollides al Pla 
inicial, i de l’altra, es podien prioritzar 
algunes de les actuacions que s’han 
de dur a terme en els propers mesos. 

Procé s participatiu  virtu al 

Del 2 1 d’abril al 2  de juny, al w eb 
w w w .ajuntament.gi/devesa es va 

obrir a tota la ciutadania de Girona un 
procés participatiu virtual. Inicialment 

DIST R IB UCIÓ  PER  B A R R IS

IDEES I PR OPOST ES Q UE ES V A N  DEB A T R E A L PR OCÉS V IR T UA L

A més, en cadascun dels apartats els 
participants podien exposar les seves 
opinions i fer propostes en un àmbit 
més ampli, relacionades amb tot allò 
que pot afectar la Devesa.

En total, s’han registrat un total de 
2 74  persones, de les quals un 5 9 %  
eren homes i un 4 1%  dones, i hi ha 
hagut 1.3 2 1 visites al fòrum.

4

A continuació us mostrem un quadre amb les valoracions que es van fer sobre els diferents temes de debat. L a 
puntuació es va fer del 0  al 10  segons si s’hi estava menys o més d’acord.

 
 

13 %  2 % 5 % 2 %  2 % 9 % 6 % 11 % 12 % 9 % 29 %

10 %  1 % 3 % 2 %  0 % 13 % 2 % 11 % 18 % 13 % 28 %

9 %  2 % 5 % 3 %  2 % 6 % 4 % 9 % 9 % 11 % 40 %

11 %  3 % 4 % 2 %  2 % 20 % 4 % 9 % 11 % 5 % 28 %

25 %  2 % 4 % 2 %  1 % 6 % 1 % 1 % 6 % 4 % 48 %

5 %  0 % 0 % 2 %  2 % 8 % 2 % 5 % 11 % 8 % 57 %

16 %  1 % 3 % 2 %  2 % 12 % 5 % 11 % 12 % 5 % 30 %

13 %  4 % 2 % 2 %  2 % 17 % 6 % 9 % 14 % 7 % 25 %

2 %  0 % 1 % 2 %  0 % 10 % 4 % 11 % 14 % 15 % 42 %

1. Instal·lació d’atraccions lúdiques 
durant les Fires

2. Cafè-terrassa o restaurant dins 
l’àmbit del parc

3. Accessos i entorns al parc

4. Zona de passeig de gossos

5. Usos esportius

6. Evitar l’accés dels vehicles

7. Mercat i nou reglament

8. Manteniment dels serveis 
municipals existents

9. Millora dels equipaments 
municipals

0 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10



Jorn ades ob ertes
Paral·lelament als tallers 

participatius i al procés virtual, 
s’han dut a terme tres jornades 
obertes en diversos punts de la ciutat. 
L a referència d’aquestes jornades era 
la vela participativa, la qual contenia 
informació referent al Pla inicial i al 
procés participatiu, i disposava d’unes 
butlletes-qü estionari que els usuaris 
i usuàries podien emplenar, en les 
quals se’ls preguntava sobre aspectes a 
millorar del parc i la freqü ència i tipus 
d’ú s que en feien.

A més, es va celebrar una jornada 
participativa final, de caire més lú dic, 
sense butlletes per emplenar, però en 
la qual sí que es van organitzar unes 
taules d’anàlisi i treball. S ’hi van recollir 
10 2  aportacions i 7 mapes amb 
possibles modificacions dels itineraris 
que travessen la Devesa, que van 
sumar un total de 10 9  aportacions.

Els resultats de les valoracions són els 
que es poden veure a les gràfiques 
segü ents. M algrat tot, cal dir que 
la variació entre el nombre total de 
butlletes i el nombre de respostes 
recollides en alguna de les preguntes és 
perquè es permetia marcar més d’una 
opció, i a més perquè algunes butlletes 
no van ser emplenades del tot.

23 d’abril 29 d’abril 9 de maig 30 de maig

Plaça Catalunya Pg. de la Sardana, Devesa Plaça del Lleó Entrada Jardins, Devesa

256 butlletes recollides 31 butlletes recollides 27 butlletes recollides 109 aportacions

EST A DÍST ICA  DE LES B UT LLET ES

DIST R IB UCIÓ  PER  B A R R IS

DIST R IB UCIÓ  PER  EDA T S
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 A u diè n cia pú b lica

A ltres aportacion s

L’Audiència pú blica va suposar la 
cloenda del procés participatiu 

sobre el Pla d’usos i gestió de la 
Devesa, el qual s’havia desenvolupat 
durant els tres mesos anteriors. 
Aquest acte es va celebrar el 17 de 
juny, de les 7 de la tarda a ¾  de 
9  del vespre, a l’Auditori Palau de 
Congressos. 

L ’Audiència, oberta a  tota la 
ciutadania, volia ser un espai on els 
assistents poguessin conèixer de 
primera mà el punt de vista dels seus 
representants i, a la vegada, expressar 
les seves opinions. M oderada 
per l’advocat R amon L lorente, va 
comptar amb la participació de més 
de cinquanta persones. 

Es va iniciar amb la benvinguda 
de l’alcaldessa, Anna Pagans,  i, a  
continuació, el torn de paraula va 
ser per al regidor delegat de M edi 
Natural, Ponç F eliu, que va exposar 
la posició del Govern de la ciutat. 
S eguidament, van prendre la paraula 
la regidora del PP Concepció Veray 
i el de CiU , Carles Puigdemont, 
per expressar les seves opinions. 
A continuació, es van obrir dues 
rondes d’intervencions del pú blic i 
es va procedir al torn de conclusions 
per part de Ponç F eliu, Carles 
Puigdemont i Concepció Veray. 
L ’alcaldessa va cloure l’acte.

A banda del programa del procés cal dir que hi ha hagut propostes diverses que s’han fet arribar a l’Ajuntament per tal de 
ser tingudes en compte a l’hora de la redacció final del Pla:

 - Presentació, per part de la plataforma S alvem la Devesa i l’Associació de Veïns Devesa-Gü ell, de 4 .4 4 6  signatures  
 d’oposició a la construcció d’un pavelló de barri a l’interior del parc. D’aquestes, 2 .0 4 2  (4 5 ’9 3 % ) eren de persones  
 empadronades a Girona i majors de 16  anys, 18  (0 ’4 0 % ) de persones empadronades a Girona menors de 16  anys,  
 2 .2 4 2  (5 0 ’4 3 % ) de persones no empadronades a Girona i 14 4  (3 ’2 4 % ) eren nul·les.

 - U n grup d’arquitectes (Pau Canals, Enric O rtega, Nora Escudero, Joan Delclòs i Albert B iosca) ha presentat un  
 dossier amb diverses propostes sobre el parc. 

 - L ’Ateneu juvenil, cultural i naturalista de Girona i el veí de la Devesa Josep L luís L ucero han enviat documents amb  
 propostes, comentaris i apreciacions diverses sobre temes que afecten al parc.

 - S ’han rebut diverses aportacions a través de la B ú stia d’Avisos i S uggeriments de l’Ajuntament.

D’esquerra a dreta, els representants municipals Carles Puigdemont (CiU ), Concepció Veray (PP), 
Ponç F eliu (PS C), Anna Pagans (alcaldessa), M iquel Poch (ER C), Enric Pardo (ICV-EU iA) i el moderador 
R amon L lorente
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Per a aquesta Audiència pú blica, es va incorporar un sistema innovador per 
controlar el temps de les intervencions: es va col·locar una pantalla amb un 
cronòmetre projectat que feia el compte enrere amb els minuts i segons 
corresponents a cada torn de paraula. 



A ccion s com u n icatives
El procés va començar amb la publicació del 

primer b u tlletí in form atiu  La Devesa a debat, 
l’instrument específic de comunicació del procés 
participatiu. Amb l’objectiu de donar a conèixer l’inici 
d’aquest procés a tota la ciutadania, es va fer arribar a les 
llars gironines aquest primer butlletí. 

Durant el procés s’han editat dos butlletins més per 
informar de l’evolució del procés i de les aportacions 
obtingudes en el marc dels tallers participatius.

També es va posar en funcionament una pà g in a w eb , 
que permetia donar informació actualitzada del procés 
i facilitar, durant un període de temps determinat, la 
participació virtual a través d’una eina informàtica que es 
va posar en marxa del 2 1 d’abril al 2  de juny. Per difondre-
la es va passar un espot pu b licitari de 2 0  segons a TV 
Girona per convidar la ciutadania a participar a través de la 
w eb. Aquest anunci es va emetre 11 vegades el mes d’abril 
i 9  el mes de maig.

Paral·lelament, s’han publicat an u n cis tipu s faldó  als dos diaris de m é s dif u sió  a les comarques gironines per 
difondre les diferents actuacions que s’han portat a terme en el marc del procés:

 - Presentació del procés participatiu.

  - Difusió del procés participatiu virtual.

 - Celebració de la jornada oberta a la Devesa el 3 0  de maig.

 - Cloenda del procés participatiu amb la celebració de l’Audiència pú blica.

També s’ha fet difusió del procés a través de La G u ia, publicació municipal per a la difusió de les activitats cíviques i 
culturals de la ciutat.

Anunci inserit a la publicació quinzenal “ L a Guia”
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Com issió  de seg u im en t
Els g ru ps m u n icipals 

El 2 7 de març es va constituir 
la Comissió de seguiment 

del procés participatiu, 
formada per un regidor/a de 
cada grup polític municipal 
i representants d’entitats i 
col·lectius implicats: Associació 
d’Amics de la U NES CO , 
Associació de M arxants de 
les Comarques Gironines, 
Associació de Veïns Devesa-
Gü ell, F ederació d’Associacions 
de Veïns de Girona, F ira de 
Girona, GEiEG; i l’Ateneu, grup 
juvenil, cultural i naturalista. H a 
estat un espai de seguiment i 
avaluació, on s’informava de 
l’evolució i el desenvolupament 
del procés perquè els membres 
proposessin millores de forma 
sense canviar-ne el resultat.  
A més, també podien assistir 
als quatre tallers i participar a 
través de la resta de canals.

Durant el procés la comissió 
ha celebrat 6  reunions: dijous 
2 7 de març, dilluns 7 d’abril, 
dijous 8  de maig, divendres 
3 0  de maig, dijous 12  de juny 
i dijous 10  de juliol. L es dues 
primeres es van fer a la F ira de 
Girona i la resta van tenir lloc 
a l’Ajuntament.  A continuació 
us presentem un resum de 
les valoracions, reflexions i 
comentaris que cadascun 
dels membres d’aquest òrgan 
de seguiment ha fet sobre el 
procés participatiu. 

Des del PS C sempre hem apostat 
per la preservació del parc més 
emblemàtic de la ciutat; ja en el 
programa electoral incloíem la 
proposta de redactar un Pla d’usos 
i gestió de la Devesa, acompanyat 
d’un procés participatiu perquè 
tothom pogués donar la seva opinió. 
Pensem que cal vetllar per la seva 
conservació, prioritzar-ne la seguretat 
(tant del propi arbrat centenari com 
de les persones que en gaudeixen), 
i fer possible un major ú s pú blic, 
divers però integrat en el conjunt 
del parc: cal consolidar espais 
existents (jardins, Camp de M art, 
pícnic, etc.) i mantenir-ne d’altres 
(mercat, fires i carpes) minimitzar-
ne el possible impacte. També 
apostem per potenciar les activitats 
esportives, siguin de caràcter més 
“ espontani” , o dins l’estricte marc 
de la zona esportiva, i proposem 
refer les piscines, vestidors, pistes de 
tennis i construir un pavelló integrat al 
conjunt de l’espai esportiu. 

Tanmateix, totes aquestes propostes 
passen per una millora del seu conjunt 
i elements (passeigs, mobiliari urbà, 
il·luminació, tancament perimetral, 
exclusivitat per als vianants). 
Amb el treball tècnic d’un equip 
pluridisciplinar, les propostes de 
l’Equip de Govern i especialment els 
centenars d’aportacions ciutadanes, 
definirem la Devesa que la ciutat 
desitja per al seu futur.

L a definició d’un Pla d’usos per 
a la Devesa és un objectiu que 
compartim, entre altres raons perquè 
el parc ha patit durant massa anys 
la deixadesa i la negligència de 
l’Ajuntament. Ara se’ns demana que 
fem una valoració del procés. Tenim 
la convicció que s’ha perdut una 
altra oportunitat per implicar tota la 
ciutadania en un debat seriós i sense 
apriorismes que conduís a un paquet 
de propostes de futur per al parc, 
malgrat l’entrega i el treball sincer 
de les entitats ciutadanes que hi han 
estat convocades. Allò rellevant en el 
debat sobre la Devesa és que l’Equip 
de Govern no ha buscat ni consens 
polític ni ciutadà sobre aspectes 
bàsics, i per això no n’hi ha hagut. I 
en aquestes circumstàncies – lligades a 
la recuperació del pavelló de F ontajau 
per a usos ciutadans—  pensem que 
el més lògic seria retirar el projecte 
de pavelló per a la Devesa, obrir un 
debat sense presses, sense límits i 
sense condicionants, que ens conduís 
a una visió compartida i consensuada 
entre tots – polítics i societat civil—  
sobre el futur del parc, a partir de la 
qual poder fer polítiques ambicioses i 
de futur. A la Devesa li sobren visions 
particulars dels regidors de torn i li 
falta la visió de ciutat que l’Equip de 
Govern hauria hagut de generar i no 
ha fet.
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Com issió  de seg u im en t
Els g ru ps m u n icipals 

El grup d’Esquerra lidera, des de la 
seva creació, el S ervei de Participació 
Ciutadana del nostre Ajuntament i, 
per tant, ha tingut la responsabilitat 
de coordinar el procés participatiu 
sobre la Devesa. H a estat un procés 
altament estimulant i ric – tant per 
l’interès que ha despertat en la 
ciutadania com pels diversos canals 
de participació que s’han explorat: 
tallers presencials, actes al carrer, 
procés virtual, audiència pú blica, 
etc.– , durant el qual s’han posat 
sobre la taula moltes i variades idees 
que serviran per a redactar el Pla 
d’usos i gestió d’aquest gran parc 
urbà de la ciutat. Aquesta experiència 
participativa, com les altres que hem 
fet anteriorment, no és pas el final 
de res, al contrari. És només una 
baula més d’aquesta cadena que 
és la democràcia directa, que s’ha 
d’exercir en una societat cada vegada 
més complexa i que demanarà, no 
ho dubteu, la complicitat de tothom. 
Els polítics del futur hauran de liderar, 
d’assenyalar nous camins, de prendre 
les ú ltimes decisions... però no podran 
governar sense escoltar la veu de la 
ciutadania. Per això la participació 
ciutadana serà cada vegada més un 
factor important a tenir en compte. 
Estem compromesos en aquesta 
utopia i entre tots la farem possible.

És cert que les societats que avancen 
són aquelles que prioritzen els acords 
sobre els temes de consens i aparquen 
els temes que generen controvèrsia. 
Els uns enforteixen el sentiment de 
comunitat i els altres el divideixen. L a 
Devesa és un bon exponent d’aquesta 
tesi. L es tres forces polítiques que 
formen el Govern municipal ens vam 
posar d’acord en què calia un Pla 
d’usos que donés un impuls a aquest 
parc urbà i que aquest es decidís 
de forma participativa. El conjunt 
de propostes aportades durant 
el procés mostra un elevat grau 
d’acord. L a majoria d’aportacions 
són complementàries i integrar-les 
no genera més complicació que la 
pressupostària que, com sempre, és 
el sostre de la imaginació. Tan sols 
un tema ha generat controvèrsia de 
forma indiscutible entre la ciutadania: 
el nou pavelló esportiu. És conegut 
que respecte a aquest tema ICV-EU iA 
també ha mantingut una postura 
contrària a situar nous edificis dins 
el parc. Però més enllà de les nostres 
posicions, ens sembla que, donat el 
sostre pressupostari que tenim, el 
més assenyat és integrar en el Pla 
d’U sos els aspectes sobre els quals hi 
ha consens, que no són pocs, i deixar 
de banda aquells, com el pavelló, 
que lluny d’aplegar voluntats ens 
divideixen. 

El parc de la Devesa té un valor 
incalculable per a la nostra ciutat  i 
d’aquí la importància i necessitat 
d’abordar de manera real la definició 
del Pla d’usos d’aquest espai. U n 
Pla d’usos que ens ha de permetre 
preservar i alhora potenciar aquest 
parc i és per això que aquest pla 
calia fer-lo a través d’un gran 
procés de participació ciutadana, 
com el que hem tingut, que d’una 
manera ordenada i amb la majoria 
de propostes fetes de manera 
consensuada ens dugui a convertir 
aquest parc en un autèntic espai de 
trobada i convivència cívica i social de 
la nostra ciutat.

Aquest procés participatiu ha estat 
complex, feixuc i en algun moment 
fins i tot tens, donada la problemàtica 
suscitada per l’anunci del Govern 
de la ciutat de construir un pavelló 
esportiu en aquesta zona, fet que 
al nostre entendre ha enrarit de 
manera exagerada aquest procés 
fins a arribar al punt de convertir-lo 
en algun moment determinat en 
un espectacle mediàtic totalment 
innecessari. M algrat això, però, 
durant el procés han sorgit propostes 
molt interessants, que esperem que el 
Govern de la ciutat tingui en compte 
en el moment d’elaborar el Pla d’usos 
de la Devesa a presentar, per a la 
seva aprovació definitiva, al Ple de 
l’Ajuntament.
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Com issió  de seg u im en t
Les en titats 

1 0

F ederac ió  
d’A sso c iac io n s de V eïn s 
de G iro n a

U na vegada acabat el procés 
participatiu del Pla d’usos de 
la Devesa, des de la F ederació 
d’Associacions de Veïns de Girona en 
fem les reflexions segü ents: 

Considerem molt positiva la posada 
en marxa del procés participatiu, 
encara que tard i amb el temps just. 
Esperem que tots plegats haguem 
agafat experiència per millorar 
alguns punts en processos futurs.En 
temes clau del Pla d’usos (pavelló), 

A m ic s de la U N E S C O  
de G iro n a

En primer lloc, Amics de la U NES CO  
de Girona volem manifestar la nostra 
satisfacció per haver estat convidats 
a formar part d’una comissió de 
seguiment d’un procés participatiu 
ciutadà. S i vam acceptar, és perquè 
estem convençuts que, com a entitat 
ciutadana, tenim el dret i el deure de 

ser actius en tot el que fa referència a 

la vida de la ciutat. 

Ara bé, durant el procés hem estat 

temptats d’abandonar la nostra 

participació a causa d’algunes 

irregularitats que hi hem vist quant a 

calendari, informació i organització 

del procés participatiu. El temps 
dedicat a un tema tan important com 
és la Devesa ha estat curt i precipitat 
i la informació del procés no ha estat 
suficient. Q uant a l’organització de tot 
el procés l’hem viscuda amb una certa 
sensació d’improvisació. L a participança 
ens demana a tots una mica més. 

si el procés hagués sigut vinculant, 
segur que el resultat hauria sigut 
consensuat per tothom: Ajuntament, 
entitats, opinió pú blica...

No volem fer crítica de les eines 
d’aquest procés, però sí que volem 
observar que l’enunciat de les 10  
preguntes de la pàgina w eb eren 
poc determinants. Q uant a l’empresa 
encarregada del projecte del procés 
participatiu, s’ha de reconèixer el 
bon mètode emprat per sintetitzar 

les idees centrals de cada taller. Per 
contra, l’exigència del guió, algunes 
vegades minvava l’espontaneïtat 
de les idees exposades i restava 
intervenció als participants.

Des de la F ederació d’Associacions 
de Veïns de Girona esperem poder 
contribuir amb la nostra aportació 
en tots els processos futurs en temes 
transcendentals de la ciutat de 
Girona. M oltes gràcies per la vostra 
confiança.

Els membres de la Comissió de S eguiment, al final de la ú ltima reunió



Com issió  de seg u im en t
Les en titats 

L’A ten eu , g ru p  
ju ven il,c u ltu ral i n atu ralista

D’entrada cal agrair que l’Ajuntament 
de Girona ens hagi fet confiança, 
convidant-nos a observar el 
desenvolupament d’aquest procés. 
L a valoració que en fem des de la 
nostra entitat no és ni molt positiva 
ni totalment negativa. Alhora que 
alguns aspectes d’aquest procés són 
millorables, cal reconèixer que és 
delicat abordar, des de la participació 
ciutadana, un tema complex com 
és la redacció d’un Pla d’usos per a 
un parc urbà, on cadascú  – segons 
la vinculació i les expectatives que 
té sobre l’espai– té les seves pròpies 
opinions i propostes, i evidentment 
totes són igual de respectables. 
Arbitrar el procés és necessàriament 

un repte, però el problema principal 
és que en aquest cas tot el procés 
ha nascut viciat per la polèmica del 
pavelló. 

Al nostre entendre, això no ha 
permès que es poguessin tractar 
altres temes menys mediàtics però 
que segurament eren molt més 
importants. Com a entitat d’estudi 
i protecció de la natura teníem 
ganes d’entrar a debatre el grau 
de naturalització del parc, la seva 
gestió, de quina manera es podia 
configurar com a part (que és) de 
les R ibes del Ter, com potenciar-ne 
l’ú s educatiu com a zona natural i 
alhora revaloritzar-lo com a espai 
verd urbà per fer-lo guanyar en ú s 

social... i la veritat és que no estem 
segurs d’haver aconseguit que 
aquestes idees es fessin un lloc entre 
els titulars del plebiscit que en el fons 
es jugava a cada sessió participativa, 
el de la batalla dels “ partidaris del 
pavelló”  contra els “ opositors al 
pavelló” . S egurament s’ha perdut 
una oportunitat perquè el procés 
podria haver donat molt més de si, 
però confiem que les idees que han 
sortit – que n’hi ha moltes, i la majoria 
vàlides des del nostre punt de vista–  
es materialitzin en un Pla d’usos que 
es desenvolupi i acabi millorant el 
parc urbà més extens que tenim els 
gironins. S i és així, l’esforç haurà 
valgut la pena.

G ru p  E x c u rsio n ista i E sp o rtiu  
G iro n í - G E iE G

En general, en la valoració del procés 
cal remarcar alguns punts. En primer 
lloc, aquest sistema ha estat una bona 
eina per sentir la veu dels ciutadans 
i alguns dels representants de la 
societat civil de la ciutat. 

En segon lloc, caldria assenyalar 
que si bé el procés ha estat un bon 
mètode per posar sobre la taula 
diverses idees d’àmbits diferents de 
la ciutat, aquestes mateixes idees no 
haurien de quedar-se aturades sinó 

que caldria tenir-les en compte en el 
seguiment i la posada en pràctica del 
Pla d’usos.

Pensem que aquest tipus de 
processos participatius s’haurien 
d’incentivar més en altres propostes 
que es facin respecte a la vida 
quotidiana de la ciutat. 

L ’opinió de la gent que viu el dia a dia 
de la ciutat és molt important a l’hora 
de posar en marxa un projecte. Tot i 
que el procés no és gaire àgil, sí que 

és molt interessant de cara a noves 
propostes. És una manera de decidir 
els serveis de la ciutat amb la veu 
dels ciutadans. Es tracta de perfilar 
una Girona que deixi de banda els 
criteris unilaterals que surtin del 
Consistori i obrir-los a aquells que en 
són principals destinataris. Així doncs, 
esperem que aquest tipus d’iniciatives 
es  repeteixin i que els plantejaments 
que en sorgeixin no siguin merament 
testimonials i que s’apliquin.

1 1

F ira de G iro n a

El procés com a eina de recollida 
d’informació, de captació de 
propostes, per saber les diferents 
inquietuds, sensibilitats, necessitats 
i expectatives de la ciutadania ens 
sembla bé, enriquidor i interessant en 
la presa de decisions.

El moment en què es fa no ens sembla 
oportú , la proposta de construir un 

pavelló a la Devesa ha generat certa 
crispació i no ha permès que del 
procés, pensat com a eina de debat 
obert, se n’hagi pogut treure tot el suc. 
S ’ha convertit, en alguns tallers, en 
un termòmetre per mesurar partidaris 
i detractors del pavelló i ha limitat 
les aportacions de molts col·lectius  i 
confós l’objectiu del procés.

Els resu ltats

Us oferim a continuació un resum de les propostes recollides a través de tots 

els canals de participació oberts durant el procés, agrupades segons q uatre 

eix os temà tics. E s tracta d’una mostra de les aportacions de la ciutadania, q ue 

no pretén ser q uantitativa sinó il·lustrativa de tots els punts de vista ex pressats. 

Podeu trobar la totalitat de les aportacions al D V D  q ue h em preparat i q ue ens 

podeu demanar per telèfon o correu electrò nic.

Usos edu catiu s i de lleu re
- Construir algun altre parc infantil – per exemple, al Camp 
de M art– , on es pugui córrer sense risc. A més, adequar i 
condicionar els que ja hi ha.

- Instal·lar més jocs infantils amb tobogans, sorreres, 
cadires, atraccions i gronxadors. Es podrien situar o bé a 
prop del nou cafè bar que es podria construir o bé a la 
zona dels jardins.

- Crear més espais per a la mainada i la gent gran, de 
tipus lú dic (ludoteca) i adequar-los per a la lectura 
(bibliodevesa).

- Programar més activitats infantils, com teatre, contes 
infantils, mú sica o titelles, així com muntar un escenari 
i crear itineraris i racons per a festes infantils. L es 
diferents opcions d’ubicació són al carrer, a l’hivernacle 
o condicionant la Caseta de la Devesa i l’edifici R osaleda 
com a espai lú dic. Aquestes instal·lacions haurien de ser 
gratuïtes.- Augmentar les activitats musicals, fent més concerts i 

actes musicals variats, en espais a l’aire lliure o tancats. Es 
proposa, per exemple, adequar l’antiga pista d’hoquei per 
acollir aquestes activitats.

- Instal·lar-hi una discoteca oberta tot l’any.

- F er una sala de ball on es puguin impartir classes de ball 
gratuïtes o fer-hi exhibició de balls.

- Programar activitats populars i d’oci de tot tipus durant 
l’any i millorar l’oferta cultural i lú dica per atreure els 
ciutadans  i ciutadanes, fins i tot fer una festa anual a la 
Devesa.

- Crear un equipament de dinamització cultural 
interdisciplinari per fer recitals de poesia, pel·lícules, tallers, 
classes de dansa, concerts...i perquè les entitats culturals de 
Girona disposin d’un espai (a l’aire lliure o no) per poder-lo 
utilitzar i es pugui promoure els grups locals.

Dibu ix o s: Q u im  B o u
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- Instal·lar una granja escola, per a 
nens, escoles i famílies, per cuidar els 
animals i plantar un hortet. F ins i tot 
s’ha proposat crear un zoològic.

- Crear un espai de natura, amb 
atractius naturals que tinguin un 
ú s de lleure i educatiu: fer itineraris 
divulgatius, culturals i de natura, 
fer un centre d’interpretació, fer un 
centre sobre informació d’energia 
solar, fer tallers o una escola de 
jardineria, fer camps de treball o un 
recorregut informatiu naturalista 
sobre els animals i les plantes del parc.

- R ecuperar l’antiga entrada als Jardins, refent la rèplica de 
la Caseta de la Devesa actual i habilitant-la com a espai 
d’informació del parc. 

- Instal·lar edificis de caràcter més lú dic o que incentivin la 
visita al parc i crear una zona de serveis.

- U bicar un espai d’informació del parc a l’antic hotel 
Inform o una oficina de turisme a la Copa.

- U tilitzar el camp de tir com a taller.

- H abilitar-hi una biblioteca.

- Instal·lar-hi un centre cívic (a la R osaleda o als Jardins).

- F er un casal per a la gent gran.

- F er-hi una escola bressol i/o una escola.

- Crear-hi uns mòduls, similars als lavabos que s’utilitzen 
a l’estiu, per destinar-los a locals d’assaig per a grups de 

mú sica, entitats culturals... L a gestió podria anar a càrrec 
de l’Ajuntament i cobrar un lloguer a hores i dies.

- M ajoritàriament, s’ha proposat mantenir la Caseta per a 
usos educatius o muntar-hi un centre d’interpretació de 
l’espai natural, tot i que també s’ha proposat traslladar-la.

- R especte a la caseta del jardiner i l’hivernacle dels Jardins, 
hi ha hagut propostes de reforma i aprofitament de les 
seves possibilitats (convertir, per exemple, la caseta en un 
lloc d’exposicions itinerants), però també hi ha propostes 
d’enderrocament.

- R especte a l’O ficina M unicipal d’Escolarització, hi ha 
propostes per mantenir-la, enderrocar-la o traslladar-la a 
un altre lloc habilitat per a la seva funció. En aquest cas, es 
proposa aprofitar l’espai de l’antiga R osaleda com a oficina 
de turisme, aula de natura o donar-li un nou ú s educatiu.
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- F er cinema a l’aire lliure, a la Copa o a la piscina, i programar-ne cicles sobre temes variats.

- Instal·lar un hivernacle cultural a la Devesa, integrat paisatgísticament i sostenible.

- F er un teatre (a l’aire lliure o en un recinte tancat).

- Instal·lar un escenari permanent en un espai obert o habilitar petits espais culturals repartits i integrats en el parc.

- Crear més llocs d’oci: exposicions itinerants, circ a l’aire lliure, zona d’accés a Internet, un futbolí cobert, un espai amb 
una terrassa i un quiosc... 

- F er actes culturals, com una descoberta literària, escultòrica o de fauna i flora.

- Integrar la Devesa dins el circuit 
turístic de la ciutat i senyalitzar-la 
adequadament, per atreure el turisme 
i convertir el parc en un espai de 
trobada.

- Crear un museu natural a l’aire 
lliure o un museu per a l’escultura 
(amb escultura figurativa i artistes 
convidats).

- Convertir la Devesa en un parc 
d’estil francès: ordenat, turístic...

- Posar un tren carrilet (a l’estil del que 
fa el recorregut pel centre de la ciutat) 
per fer tot el circuit de la Devesa.

- F er un parc amb espais per a nens 
de diferents edats i zones per a 
concerts i cafeteries.

- Crear una comissió ciutadana de 
seguiment de la Devesa, encarregada 
de dinamitzar-la. 

- Augmentar el nombre de trobades i 
les festes de barri al parc.

- Crear circuits esportius, de lleure i de 
natura.

- R ecuperar el marge del riu per a usos 
lú dics.

- F er de la Devesa el gran espai de 
descans i esbarjo de la ciutat.
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F ires i m ercats

- Desplaçar les atraccions de les F ires 
de grans dimensions, adreçades a 
pú blic jove i adult a un altre espai 
(per exemple, davant del pavelló 
de F ontajau) i deixar-hi només les 
reservades als més petits i desplaçar 
els venedors i cases de sortejos.

- M antenir la ubicació de les F ires, per 
evitar el desplaçament amb vehicle i 
perquè no perdin el seu atractiu. Tot i 
això, es proposa reduir-ne l’impacte, 
habilitar aparcaments i posar servei de 
d’autobusos els dies festius.

- B uscar una altra ubicació per 
al conjunt de les atraccions, més 
allunyada del centre, i mantenir a la 
Devesa només la fira comercial.

- R ealitzar un estudi sobre un possible 
nou emplaçament de bona part de 
les atraccions, la fira comercial i les 
barraques, tenint en compte l’espai al 
voltant de F ontajau i el de les H ortes 
de S anta Eugènia.

- Instal·lar les atraccions i parades 
(oci, art i menjar) segons un altre estil 
i mesura, i donar al conjunt un aire 
clàssic o antic.

- Adequar un recinte firal (prop de 
les H ortes o en un altre lloc) amb 

capacitat suficient per incloure-hi un 
palau firal, pavellons i espai per  a les 
diferents fires agrícoles, comercials 
i de lleure que ha de suportar la 
Devesa.

- R eubicar el mercat: S ’han plantejat les opcions de treure’l 
de la Devesa, traslladar-lo a la Copa, al parc Central, a 
algun lloc per tenir-lo més a prop dels ciutadans; a llarg 
termini, ubicar-lo a la zona alliberada per les vies del tren; 
mantenir-lo tot l’any a l’emplaçament de l’estiu o sempre 
al passeig de la S ardana. Algunes propostes de canvi de 
situació es fonamenten en la voluntat d’evitar la brutícia i el 
deteriorament del parc. També s’ha proposat la possibilitat 
que altres barris de la ciutat puguin tenir un mercat.

- M antenir el mercat a la Devesa, perquè és l’espai idoni i 
un atractiu turístic.

- M illorar la neteja i la recollida de brutícia immediata quan 
acabi el mercat.

- F er un nou reglament que reguli el mercat.  

- F er un mercat de productes biològics i d’artesania un dia 
a la setmana.

- Potenciar turísticament el mercat.

- F er algun mercat específic esporàdicament.

- Estudiar si cal ordenar el nombre de marxants dins l’espai 
disponible.
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- M ajoritàriament, es proposa instal·lar algun tipus de 
servei de restauració al parc. L es aportacions comprenen 
des d’una terrassa a un quiosc amb gelats, passant per 
una zona interna amb vistes a l’exterior, un servei de bufet 
lliure, un servei de bar mínim – sense que es converteixi 
en un restaurant– , un servei de bar cafeteria mòbil com 
els carrets que funcionen en altres parcs europeus, petites 
cafeteries integrades, un bar condicionat per a les famílies o 
un local dins un centre civicocultural i d’oci amb preus que 
no siguin classistes.

- M illorar la zona creant un bon espai de pícnic, amb àrees verdes i punts d’aigua potable, col·locar-hi més fonts, taules i 
barbacoes.

- Instal·lar la zona en un lloc proper al cafè terrassa o restaurant, crear alguna glorieta amb bar i una zona de pícnic. U na 
altra opció és col·locar aquesta zona al Camp de M art.

- R especte a la ubicació, es proposa l’hivernacle, les 
instal·lacions esportives, prop de la zona de pícnic 
(habilitant-hi també papereres de recollida selectiva i 
gronxadors), en un espai amb aigua, a la Copa, a la zona 
dels Jardins, en un lloc paral·lel al passeig Central, on hi 
havia l’hípica o a la R osaleda. 

- O brir els serveis de bar i restauració del palau firal o 
l’Auditori Palau de Congressos i d’instal·lar-ne d’altres en 
diferents espais.
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- Crear un espai gratuït destinat a 
l’estacionament de vehicles privats 
construint, per exemple, una gran 
zona asfaltada a l’entrada de la ciutat 
(que es pogués utilitzar també per fer-
hi concerts o ubicar-hi les atraccions 
de F ires).

- F er un pàrquing, tenint en compte 
diferents opcions: soterrat, previst en 
relació amb la zona esportiva, situat 
a prop dels llocs on es facin activitats 
o concebut en forma d’aparcament 
perimètric.

- No construir cap pàrquing i prohibir 
l’aparcament dins la Devesa

- R egular l’aparcament al parc.

- R eubicar les veles d’estiu a la Copa o a l’esplanada del pavelló de F ontajau i, en especial, canviar la ubicació dels concerts 
que es fan els dimecres a les veles.

- Treure les veles pels problemes d’aparcament, soroll, brossa i efecte nociu que generen als arbres.

- M antenir les veles al seu espai actual, però millorant-ne els accessos, la il·luminació, la neteja, els lavabos i afegint-hi a 
més un servei de vigilància.
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- F er un edifici singular amb volums 
limitats, una instal·lació respectuosa 
amb l’entorn, així com funcional i apta 
per acollir-hi activitats tot l’any. 

- Incentivar l’ú s del parc i l’activitat 
ciutadana al parc, fent que el pavelló 
sigui un equipament de proximitat i 
de ciutat per donar servei als veïns del 
barri, oferint activitats fisicoesportives 
adequades a totes les edats. 

- Dissenyar el pavelló amb una 
arquitectura integrada al parc, amb 
tots els requisits de seguretat, funcionalitat, habitabilitat 
i de respecte al medi, amb el mínim impacte visual, amb 
dimensions de pavelló de barri i que no tingui un efecte 
nociu sobre els arbres. S eria un bon complement (dutxes, 
vestidors). 

- Construir un poliesportiu integrat a la zona esportiva i no 
un pavelló en alçada, d’ú s popular, que pugui ésser utilitzat 
pel barri o pels sardanistes.

- No edificar cap tipus de construcció gran de formigó, ni 
un pavelló, per l’impacte paisatgístic i pels cotxes i zones 
d’aparcament que comportaria; i crear altres instal·lacions 
esportives, de dimensions més reduïdes, que no malmetin 
tant el parc. 

- Evitar substituir l’entorn paisatgístic i natural de la Devesa 
pel d’una Devesa urbana, i promoure que l’esport es faci 
a l’aire lliure al parc (ordenant-lo fent diferents zones 
obertes). 

- Aconseguir que les noves construccions siguin 
complementàries als usos del parc. Abans de construir un 
pavelló, s’hauria de definir una zona d’aparcament fora 
de la Devesa. Per a la gent del barri un pavelló no és un 
equipament prioritari.

- Altres propostes relacionades amb el pavelló: ampliació 
de la zona del pavelló de F ontajau – fent-hi un pavelló 
nou al costat o simplement ampliant el que hi ha ara– , 
estudi d’emplaçaments alternatius com el Palau de F ires 
(s’ha proposat reconvertir-lo en el nou pavelló, ja que es 
considera que a dins hi cap el pavelló i altres equipaments 

Usos esportiu s

de barri necessaris – biblioteca, centre cívic, llar d’infants, 
gimnàs...– ), l’espai de les H ortes, el solar de la plaça de 
braus... 

- O ptimitzar al màxim la zona esportiva concentrant-la per 
no ocupar gaire espai, si cal remodelant tot el complex, i 
compactar la zona al voltant de l’actual piscina.

- Construir una zona verda i amb un ú s lliure i escolar 
compartit, integrat paisatgísticament amb l’entorn.

- Traslladar l’estadi F èlix F arró i l’adjacent al Camp de M art.

- Adequar uns vestidors d’una alçada màxima de 3  metres 
per a les piscines i pistes de tennis. 

- R emodelar l’espai destinat a l’esport a l’aire lliure, amb 
dutxes, vestidors i sauna, i obrir a la pràctica lliure l’estadi 
F èlix F arró.

- M illorar l’estadi de futbol i traslladar-hi les pistes de tennis 
i les piscines, així com incloure-hi un camp de futbol 7 o un 
pavelló.

- Posar al dia el frontó i les piscines, enderrocar l’actual 
pista poliesportiva coberta, fer un nou eix per a tota la zona 
esportiva, que concentraria tots els equipaments esportius 
en una mateixa franja i alhora donaria un final al passeig 
central que condueix a la rotonda de la Devesa.

- O ptimitzar els espais que hi ha i millorar la zona esportiva 
sense la construcció d’altres edificis i donar-los altres usos 
culturals, terapèutics, espai per a la gent gran...

- M antenir-hi el lliure accés i remodelar la zona esportiva 
fent-la més atractiva, amb piscines i sauna.
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- F er una nova piscina, tot i que 
també hi ha propostes de treure les 
piscines actuals.

- Deixar només unes petites 
instal·lacions a la piscina, modernes, 
clares i que puguin oferir alguna 
activitat cultural complementària. 

- F er una piscina coberta, per utilitzar 
a l’hivern, però amb la possibilitat de 
ser descoberta, que sigui climatitzada 
o que les escoles de la ciutat puguin 
utilitzar-la durant el curs per fer-hi 
activitats.

- Arranjar o refer la zona de les 
piscines, millorar en especial els 
vestidors, les dutxes...

- F er més activitats a la piscina.

- F er carrils bici, adequats també per 
als nens, amb alguna rampa.

- Traçar itineraris i circuits per a 
bicicletes o fer un passeig destinat a 
ciclistes a tot el perímetre del parc.

- F er un punt de B TT (informació, 
lloguer, serveis...).

- Dissenyar circuits de fú ting 
biosaludables. 

- Traçar recorreguts aptes tant per a la 
gent que vol córrer com per a la que 
vol caminar.

- Crear un lloc per fer exercici i 
admirar la natura al mateix temps. 

- Condicionar un circuit per a 
esportistes (per córrer, per anar amb 
bicicleta...) on també es pogués 
patinar.

- R epensar el circuit per córrer.
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- Incorporar el Ter a usos esportius, adequant la llera per a la pràctica d’activitats esportives i d’esbarjo aquàtiques (barques, 
pesca...).

- Combinar les activitats relacionades amb el riu corresponents a la Devesa amb d’altres situades a la riba de F ontajau, com 
podrien ser el tir amb arc, tirolines... 

- H abilitar un espai per a embarcacions i la pràctica de vela, caiac...

- F er activitats de pesca. 

- Potenciar instal·lacions destinades 
a esports minoritaris i alternatius, 
com botxes, ultimate, vòlei platja, 
frontó, agility, pistes per a cotxes de 
radiocontrol...

- Crear noves pistes de tennis o 
condicionar les actuals per a la 
pràctica de pàdel, voleibol i bàsquet 
(exteriors o no). 

- Construir una pista d’atletisme, 
per exemple, al voltant del camp de 
futbol millorat.

- O rganitzar esdeveniments esportius 
a l’aire lliure.

- F omentar l’ú s de la zona d’esport 
lliure entre la gent gran i la mainada.

- Potenciar els usos esportius amb un 
pavelló, circuit a peu, amb bici, de 
patinatge, amb uns serveis comuns.

- Posar aparells per a la gent gran 
per fer exercicis, per fer flexions, 
estiraments... i habilitant una ruta 
esportiva.

- Crear una zona d’esport gratuït de 
tai-txi i ioga, jacuzzi pú blic...

- Instal·lar-hi una pista per patinar 
lliurement i/o una pista de gel 
permanent.

- Delimitar l’espai destinat a usos 
esportius reglats.

- R eservar dues àrees, per a gent gran 
i per a mainada, al costat de la Copa: 

complementar els equipaments que hi 
ha actualment (petanca i parc infantil) 
amb un espai de lleure actiu per a 
la gent gran i una zona delimitada i 
segura per a nens.
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- O brir el carrer que passa pel vial perimètric.

- O brir la Devesa per dues bandes: per l’avinguda R amon 
F olch i per on es fa el mercat. F er un passeig continu des 
de Correus.

- F er diverses entrades i connectar diferents barris, com 
F ontajau, el Gü ell i el centre, així com unificar la Devesa 
amb les H ortes de S anta Eugènia i la resta de la riba del 
Ter.

- Construir una tanca natural a tot el perímetre, integrada 
amb el paisatge i amb diverses portes d’accés, que es 
pugui tancar de nit.

- L imitar al màxim l’accés de vehicles i restringir-lo als de 
serveis.

- M illorar els accessos dels vianants. Portar a nivell de 
vorera els trams des de la rotonda de Pedret fins a la de la 
Devesa, des del carrer Joaquim Vayreda fins a la rotonda 
del passeig de la Devesa i d’aquí fins al final del carrer 
Caterina Albert.

- Treure rendiment turístic al parc impedint el trànsit de 
vehicles. 

- Permetre només el trànsit a peu o amb bicicleta al 
recinte.

- Treure la circulació del carrer de davant l’entrada dels 
Jardins i des del rellotge fins al pont d’en Vidal.

- F er algun recorregut accessible integrat a l’entorn, 
eliminant les barreres arquitectòniques i obstacles i 
millorant la senyalització.

- F er del passeig de la Devesa una via d’accés per a 
vianants i convertir-lo en l’entrada més amable del parc, i 
millorar l’enllumenat, el paviment i la vorera.

- M illorar els camins, habilitar passeigs amb pedres grosses 
en lloc d’asfalt o llambordes, per facilitar el pas en dies de 
pluja.

- Crear un llac des d’algun aqü ífer del Ter o que reculli 
l’aigua del riu per regar. H i ha diverses propostes en 
aquest sentit: estany navegable, envoltat d’una biblioteca, 
fonts lluminoses, una pèrgola amb columnes i una torre 
panoràmica, o com el del parc del M igdia.

- F er uns aiguamolls amb molta flora i fauna.

- Dissenyar zones de colors dins del parc amb diferents 
plantes, o un laberint d’arbustos per a la mainada.

- Condicionar una xarxa de fonts de circuit tancat.

- Estudiar paisatgísticament el parc abans de construir-hi 
res de nou.

- Crear espais perquè les persones amb disminució puguin 
fer-hi activitats.

G estió  de l’espai n atu ral i la m ob ilitat

- Allisar el paviment i fer-lo permeable (de sorra compacta 
o sauló), tenir cura dels camins o dividir l’espai disponible 
per definir bé els passeigs. F er el terra vermell en forma de 
fulla de plàtan.

- Crear tres itineraris interiors de vianants, delimitats per la 
caseta del rellotge i el pont que du al parc de les ribes del 
Ter, i pavimentar-los per lligar els edificis i millorar el trànsit 
de vianants.

- Integrar els camins, places i accessos a l’entorn i retirar 
l’asfalt.

- O brir més els accessos i que es vegi el parc infantil de 
fora estant.

- F acilitar l’accés amb més passeres i millorar la freqü ència 
de pas del bus.

- Crear algun carril pavimentat a la circumval·lació.

- Crear un jardí penjant a les vies del tren que travessi la 
ciutat.
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- M illorar la seguretat, perquè les actuacions que s’hi 
duguin a terme tinguin continuïtat i siguin utilitzades per la 
ciutadania.

- Augmentar la vigilància per vetllar – sobretot a la nit–  pel 
correcte ú s del parc tant de les persones com dels animals, 
recuperant, per exemple, la figura del guarda permanent.

- Dotar tot el parc de més il·luminació per millorar-ne 
l’aspecte i la seguretat. Es proposa aprofitar l’energia solar i 
obrir un concurs per dissenyar els llums propis del parc.

- M illorar la xarxa d’aigua i d’energia elèctrica, arreglar els 
vials, voreres, bancs i paviments. 

- Eliminar els transformadors i instal·lacions semblants i 
soterrar les línies.

- M illorar la neteja de l’entorn, fent el manteniment dels 
parterres i els rierols i condicionant els vorals dels camins.

- U nificar, sense dissenys ultramoderns, fanals, fonts, 
papereres i bancs, en una adequació global del paisatge 
urbà del parc.

- Ampliar l’entorn natural cap al riu, arranjant la vora del 
riu per poder-hi baixar i passejar, eliminant la barana de 
ciment i reconvertint la zona verda en un espai similar al 
parc de les ribes del Ter.

- Connectar, tot recuperant la llera del riu, la Devesa amb 
F ontajau a través d’un vial per a vianants entre les dues 
ribes del Ter, per resoldre els problemes d’enllaç d’aquest 
barri amb la ciutat i obrir el parc a F ontajau.

- R edactar un pla especial per a les zones de F ontajau i el 
Ter, per integrar les dues ribes del riu i crear zones verdes 
d’esbarjo, amb l’objectiu de millorar la connexió entre 
espais, que també podria aconseguir-se suavitzant el 
pendent, eliminant barreres i creant accessos a l’aigua.

- Construir miradors. 

- Adequar l’amplada de la passera que comunica el parc 
amb F ontajau fent, per exemple, un pont de fusta de 8  m 
d’amplada, només per a vianants.

- Augmentar el nombre de bancs de fusta, de fonts, de 
papereres (algunes de recollida selectiva) i d’àrees per a 
nens i adults, i fer-les agradables amb alguna escultura o 
element ornamental.

- M antenir els lavabos de l’edifici del rellotge i habilitar-ne 
més, també per a la mainada, i deixar-los oberts. 

- Tancar el rierol a prop dels Jardins.

- H abilitar zones per a parc caní, destinades al lliure passeig 
de gossos.

- Deixar córrer lliurement els animals per tot el parc.

- M antenir el parc net i el controlar-lo a través de vigilància 
per sancionar els amos infractors. 

- Augmentar el nombre de papereres i de dispensadors de 
bosses per als excrements dels animals. 

- F er-hi campanyes de conscienciació dels amos d’animals. 
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- Protegir la Devesa mantenint-la com 
està, gestionant-la perquè no calgui 
la tala i potenciant-la com a espai 
natural i pulmó verd de la ciutat, 
només amb arbres i sense llaurar-la i 
traient les construccions i el formigó.

- Valorar si les infraestructures 
actuals i les possibles infraestructures 
noves són convenients, prioritzar 
l’apartat natural del parc, utilitzar 
l’espai construït per ubicar-hi les 
infraestructures i limitar-ne la 
implantació de noves.

- No urbanitzar ni intervenir al parc, 
convertir-lo en un espai tranquil per 
passejar i fer activitats amb la família.

- Plantar més arbres i plantes 
(sobretot autòctons) i conservar 
l’arbreda que hi ha. 

- Arreglar les basses d’aigua.

- O ptimitzar el reg dels arbres per 
evitar el d’inundació i promoure la 
irrigació sostenible.

- Elaborar un pla de gestió de l’arbrat 
que inclogui l’estudi del sistema 

- Introduir noves plantes i flors als 
Jardins per millorar-ne la varietat, 
ubicar-hi panells informatius i/o crear-
hi un arboretum o un jardí botànic.

- Ampliar-los i dotar-los d’equipament 
propi digne, pú blic i proper a tots els 
ciutadans i ciutadanes.

- Condicionar els Jardins i tenir-ne 
més cura, i introduir-hi la figura d’un 
jardiner.

- Posar-hi gespa, fonts, etc. perquè la 
població pugui gaudir de l’espai, i fer 
camins de terra per anar d’un lloc a 
l’altre.

- R ecuperar les antigues escultures.

- M és animals a l’aire lliure, recuperar 
els que hi havia abans i condicionar 
les gàbies dels animals.

- Crear un circuit que sigui interessant 
per als passejants, modernitzant els 
Jardins i enllaçant-los amb la resta 
d’espais del parc de forma que la gent 
passegi per diferents ambients i usos 
sense trobar espais buits allunyats els 
uns dels altres.

hidràulic, la recuperació dels recs, 
la poda d’arbres, la rebaixa de la 
densitat de plàtans per permetre 
una major penetració de la llum 
i en algunes zones l’eliminació 
de la llaurada per permetre el 
creixement del sotabosc i guanyar en 
biodiversitat.

- Naturalitzar zones del parc, 
fer enjardinaments amb plantes 

autòctones i augmentar l’interès 
natural del parc i l’atractiu per al 
pú blic en general. 

- F er de la Devesa una zona de 
passeig i d’esbarjo, i al mateix temps 
ha de ser una reserva natural i un 
espai protegit, només per a ú s lú dic, 
obert a tothom.

- F er més zones enjardinades per crear 
un autèntic parc, verd i més cuidat. 
Els emplaçaments proposats són el 
Camp de M art, els mateixos Jardins o 
un equipament proper a la piscina.
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